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CARR/srs | EXECUTIVE SESSION | - ἢ 

Ί ASSASSINATION OF PRESIDENT JOHN F. KENNEDY 

3 TUESDAY, OCTOBER 10, 1978 

Φ 4 a. Bee 

5 | | | House of Representatives, 

6 | | Select Committee on Assassinations, 

7 | | Washington, D.C. 

8 The parties to the deposition met at 2:35 p.m., in Room 

9 3370, House Office Building Annex No. 2, Second and D Streets, 

10 Washington, D.C. 

Present: Robert W. Genzman, Staff Counsel; Charles M. 

Berk, Staff Counsel; Betsy Wolf, Researcher. 12 | 

Φ eal Deponent: Melbourne Paul Hartman. 

14 a aoe 

15 , The deponent, Melbourne Paul Hartman, was sworn by Shirley 

16 |}. B. Dempsey, a Notary Public in and for the District of Columbia. 

17 aS 

18 | Mr. Genzman. My name is Robert Genzman, I am staff 

19 counsel to the House Select Committee on Assassinations. I 

20 have been designated counsel empowered to take statements under 

21 oath pursuant to House Resolution 222 and δ δος Committee Rule 

22 || 4. 

23 Mr. Hartman, would you state your full name for the record? 

ὦ 23% Mr. Hartman. My full name is Melbourne, M-~e-l-b-o-u-r-n-e, Φ 

25 Paul Hartman, H-a-r-t-m-a-n. 

| EXECUTIVE SESSION 
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2 

1 | Mr. Genzman. Have you been given a copy of the Select 

Φ ΝΙΝ 2 Committee's rules and pertinent House resolutions? 

3 Mr. Hartman. Yes, I have. 

Φ A Mr. Genzman. Have you read Committee Rule 4? 

5 | Mr. Hartman. Yes, I have. 

6 Mr. Genzman. Do you understand it? 

7 Mr. Hartman. I believe so. 

8 Mr. Genzman. Is it true that you are not under subpoena 

9 for this deposition? 

10 Mr. Hartman. Correct. 

" Mr. Genzman. Are you testifying voluntarily? 

ΤΩ Mr. Hartman. Of course. 

Φ | | Mr. Genzman. Do you understand you have the right to have ' 13 | a | | 
counsel present? 

Mr. Hartman. Yes. 
15 : | | 

Mr. Genzman. Do you desire to have counsel present? 16 Ἵ 

Mr. Hartman. No. 
17 | | 

Mr. Genzman. Mr, Hartman, a copy of the transcript of this 18 | 
deposition will be sent to you to sign and verify. If, when yo 19 | | ΝΣ 
receive a copy to sign and verify you desire to make any changes 20 | | | 
for any reasons, you should contact me and 1 will make the 

22 || Necessary arrangements to have you make any changes you desire 

23 to make. 

Φ | 24 According to Select Committee rules, a witness is entitled 

25 || tO a copy of the corrected transcript; however, because this 
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Φ 24 

25 
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ἀρ σοὶ Eien will involve classified information, it has been 

our policy to ask the witness to waive his right to a copy. 

Would you agree to that? 

Mr. Hartman. No problem. 

Mr. Genzman. Mr. ἢ δάσια: have you ever worked for the 

Central Intelligence Agency? 

ΜΥ. Ηδν ἐπέα: Yes. 

Mr. ἐπ δε τὴς: Would you gine the dates of your employment? 

Mr. Hartman. 1951 -- 1976. 

Mr. Genzman. In connection with your employment with the 

CIA, have you ever executed a eres oath or secrecy agreement 

with the Agency? | 

Mr. Hartman. Wes; I have. All employees do. 

Mr. Genzman. At this time I would like to give you a copy 

of a document marked as JFK Exhibit No. 94, which 15 a letter 

from Mr. ἐπ ϑς Carlucci, Acting Director of the CIA, δ the 

Chairman of the House Select eonmeees on Assassinations, dated 

March 23, 1978, and dealing with secrecy arrangements with the 

Agency. Have you read this letter? 

Mr. Hartman. Yes, I have. 

Mr. Genzgman. Do you understand it? 

Mr. Hartman. Yes, I understand it. I have one problem 

with it: I do not know who of the people whom I might mention 

15 under cover or has retired under cover; therefore, I would 

have a problem in that respect, but I presume that you gentlemen 
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1 can work that out with the people at the Agency. 

2 Mr. Genzman. That is correct, and if you have any problems 

3 or any questions about any of our questions, we can go off the 

4 {| record and aeeeine τς 

5 | Mr. Hartman. That would Ke fine. I just want to be sure 

6 that you understand that I don't know who retired under cover 

= and who is still working under cover, and I wouldn't want to 

δ jeopardize anybody ΕΣ ἘΠ a cover ΠΕ 

9 ΟΠ Mr. Genzman. Pieaes enderseana that the ΓΤ Υ ion will 

10 be classified and hab Gecisceveuenticn 1s something that will 

have to be worked out with the Agency. 

Mr. Hartman. Right. 
12 

© 7 Mr. Genzman. Mr. Hartman, what was your position in 1963 

and 1964? 
14 | 

Mr. Hartman. I was an operations officer in the Counter- 
15 

intelligence Staff. 
16 | | 

Mr. Genzman. Whom did you work under? 
17° | _ 

Mr. Hartman. My immediate boss was Raymond G. Rocca, 
18 | 

R-Orc-c~a. 
19 | 

Mr. Genzman. Did you have any expertise in records and | 20 : ἮΝ 

filing? 
21 | 

22 : Mr. Hartman. Well, yes, records. 

/ . 23 Mr. Genzman. What specific component did you work in? 

Φ ve be Mr. Hartman. Within the staff, you mean? 

| Mr. an. Yes. 25 r ee nanan es 
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1 Mr. Hartman. The Research and Analysis Group. 

2 Mr. Genzman. Would you explain the functions of that group? 

3 Mr. Hartman. The PunGeions ot the group were very egen 

4 and I don't really know because of compartmentization exactly 

5 || what everybody did; but I did ee my functions, of iain, and 

6 some of my colleagues, but I had Hoe θεν Ὁ knowing all of the 

7 functions of all the people. 

3 Mr. Genzman. Would you classify yourself as a records 

9 expert? 

10 ᾿ ΜΥ. ie enaee Well, let's put it a little differently: I 

1 think I would be considered an expert to a degree in. the Agency {s 

12 clandestine service records system. ty am not an overall 

Φ 13. ere expert and never have claimed to be. 

14 |} Me. GoneHEn: In the course of your duties with the CIA. 

16 did you er oe any work in conjunction with the investigation 

ie of ἘΠΕ Kennedy assassination? 

re Mr. Hartman. Yes, such as the Agency was 91 η6: 

i Mr. Genzman. Would you beer explain your duties and 

τ functions? 

a Mr. Hartman. Well, you could break it down into two 

21 Π96ΠΘΥΑΙ periods: One period was during the time immediately 

22 following the assassination through the period of the existence 

3: of the Warren Commission. | | | ᾿ 4 

e Py The second period -- oon this will be a general term --- 

would be following the dissolution of the Warren Commission and 25 
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until I left the Agency. 

é During ene fiese period I did ad hoc chores; whatever was 

3 ees to ees Ἢ did. 

4 1 was also given a very Geuciaate neue Of keeping -- ἘΠ 

5 let's change that στ of making certain that the file wale being 

6 kept in.as good re as we could under the ΞΡ 

7 The Se6ona period, however, during the second period I was 

8 in effect the custodian of the file, made sure that the paper 

9 flowed into it, whatever paper came to ws, and, that the file wa 

10. || generally bis seal eis, 

11 This does πθὶ πα ~~ I want to insert -- this does not 

12 mean that I personally did the filing and all of the computer 

© . 13 work that was entailed. As I said, I was mainly charged with 

14 making certain that the file was kept in that order, but I 

15 didn't do the direct series 

16 Mr. Genzman. How long were you in charge of maintaining 

7 Π the file? | 

18 Mr. Hartman. Until I left the Agency. 

19 Mr. Genzman. Which was in 1975? 

20 Mr. Hartman. 1976. 

21 My. Genzman. Excuse me. 

22 ᾿ Who took over your seaveten when you left with regard to 

23 the file? | 

© 24 Mr. Hartman. 1 was told that it was a fellow named Russ 

25 ‘Holmes, but I wasn't certain of that. I think there was a 
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question about transition and exactly who would take over and 

SO on. | 

Mr. Genzgman. Thank you. 

At this time, Mr. Hartman, I would like to ask you questions 

with regard to several documents which we will now show you. 

The first document is labeled "SEK Exhibit F-534," It is 

Ὁ Τὰ ἐπε πα τὸς 31, 1959, from the ὕ.5. Embassy in 

Moscow to the Department of State, which giesudsed τ δ aes 

Oswald's desire to defect. 

Would you please read this cable at this time? 

Mr. Hartman. Let's go off bon second. 

(Discussion off the record.) 12 | | 

© : Ἢ Mr. Hartman. I have read it. 

τὴ Mr. Genzman. Which component at CIA Headguaces ἘΞ would 

have received this information? 

Ἕ Mr. Hartman. 1 honestly don't know, feces I had no 

_ connection with the case at that time. I really don't know. I 

a || presume that it would have been SIG of the CI staff.’ “If che 

τὸ CI staff at all received it, I presume it would have been the 

" SIG Section, because this man was an American and SIG primarily 

4 dealt with counterintelligence problems concerning Americans. 

© 22 Mr. Genzman. Did SIG deal with American defectors and 

. 23 similar cases? 

Φ | 24 Γ Hasina, It was within nets general responsibility, 

| ᾿Ξ yes. 
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1 _ ies Geneians. DS you nod why SIG had this particular 

@ | > responsibility? | 

3 | Mr. ΤΥ ἢ That's the way the staff was set up.. 

Φ A Seaman: of course, ea the staff was set Oo: someone had to 

5 be concerned with the problem of Americans who were dealing wit 

6.}} Or playing footsy with the Bloc outside of the U.S.” 

7 In the U.S., the Bureau did it; outside the U.S. it was th 

8 Agency's responsibility, in coordination with the FBI.. 

9 -|| . But wernaee never had an American Desk, so to speak. In 

10 δε δια WS sas, we have had hana covering the world except the 

11 United Stated. aaa SO it had to be placed somewhere, and 

12 inasmuch as a defector becomes a counterintelligence δ πεξυτι» I 

Φ Π 13 presume that's why SIG was given that chore. 

ι4}} Mr. Genzman. Thank you. 

15 I woud next like to show you a document which is labeled 

16 according to a CIA page wombs: aaa | 

τ Mr. Hartman. . May T insert something? 

18 The Office of Security also, of course, ἠρ ἀμ with 

19 questions concerning ἘΠΕ LCI and in particular if Americans 

20 were applying for employment, but also other cases, cranks and 

a all sorts of ἀδένθοξ. and. tnet type of thing; τὰ it is not 

ἊΣ 1 ΠΟΘΗΘΘΊΜΠ18 tht the Office of Security within the Agency migh 

‘a have come into play here. I don't know. 

r 3 24 Mr. Genzman. I would next like to show you a document 

25 labeled, veoh page 788." That is a 201 file opening form used 
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1 to open the file on Lee Harvey Oswald? 

Φ 2 Mr. Hartman. Right. 

3 | Mr. Genzgman. Have you seen this page ῬΘΈοσ δῦ 

Φ 4 | Mr. Hartman. Oh, many ΠῚ 

5 ΝΙΝ Mr. Genzman. Why was the file opened by CI/SIG?- 

6 Mr. Hartman. I really cannot give you 5. pee vey answer, . 

5 but I can make a eee sosticies based on the way things were 

3 |i operating at ne time. 

9 ||. Inasmuch as SiG had the responsibility concerning pre eens 

10 they would Nave ΞΕΕΘ θεὰ Crarrrc εὐπξε τ, Δ Cave? aed I know 

that as a result of, the postassassination period that they 

received traffic before the assassination. I did noteknow it 
12 | | 

Φ zs ‘a at Ene time, of course; and having received documents Goncernind 

ἰὴ a ponewe when you begin to accumulate several, instead of 

τὰ just keeping them loosely ποιόν νος ει you can and are permitted 

τὰ to open ἃ 201 file in order to have an ἀξ ει νν structured 

- Situation; also in order to permit the indexing of that 

τὰ person's name, that would then lead ἃ searcher to that file. 

ἰδ Mr. re Do you know why the File was opened Sy ae 

Egerter? 
20 | 

ey Mr. Hartman. Well, she was one of the employees in SIG, ong 

"Ἢ of the senior analysts, and a very learned lady; and she at that 

ee time, I presume, and I know now as a result of postassassination 

7 6A information, that she had some cables and some papers concerning 
8 | | | 

: Oswald; therefore, she would have opened the file. 

25 | 
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10 

1 Mr. Genzman. Do you τ whether she handled other defecto 

2 cases? | | 

3 Mr. Hartman. Yes, I know that she nanaied other names of 

4 Apeetoate: he had ἜΤ There were quite ἃ few of them, as 

5 a remember, but, ere (nts is as a result of my knowledge aft 

6 the assassination and not my Knowledge before then. 

7 Mr. Ganzi. Do you know why there was such a lengthy 

: 8 period between the time when the Agency received the Department 

9 of State cable dated October 31, 1939, and the date of the 

10 operning of the 201 file on Oswald, which was 9 December 1960? 

Mr. Hartman. Again, I don't have factual knowledge on tha 

but I can tell you this much: That is not an unusual thing to 
12 

& 13 have happened; it happened all the time. ‘You don't need to 

1A open -- as a matter of fact, the Records Handbook stated that 

τε you shouldn't een a 201 file necessarily because you neeeived 

a one piece of paper. A 201 file was generally opened after the 

- receipt of several pieces of paper, not one piece, and there 

oe was no rule that required the opening of the 201 file at all; i 

τὸ was a bee: of ΠΕΟΡΕΣ and good housekeeping of eeearas-ane a 

a procedure that permitted you to operate in an orderly fashion 

ay regarding your records; but there was no rule ever that you 

53 must open the file the day you receive it or one week after jeu 

receive it. 
7 23 | | 

Φ "ἡ "My presumption in this case is that Betty Egerter probably 

received the first piece of paper and held on to it and then 

AW 54756 DoclId: 33263408 Page 11 



1:1 

ΤΠ eventually received another piece and possibly months later 

2 yea piece, and ἀπο piece, ree due course then she 

3 decided, “Well, I've got several pieces of paper; it is about 

4 time I put them all ae one convenient file," and that's the 

5 | 201 file. 

6 - Mr. Genzman. But isn't the information which was. containe 

7 in the cable from the pepe cemene of State dated October 31, 

8 1959, CONE effect that a U.S. Marine was defecting to the | 

of Soviet Union, the type of information which would have caused 

10 the 201 file to be opened? 

11 Mr. Hartman. Not δὲ all. On the contrary, our Records 

12 Handbook did not even provide for the opening of a file or 

Φ | 13 indexing of an American defector. We never even thought that 

14 an American would ever defect when we wrote the rules, which 

15 was in -- I would ae ~~ the mid-1950s or so. ene an 

16 unthinkable thing for us. I presume that that's why it was 

17 never included. You can bet your life that that ruling that we 

18 may open 201 files and index American defectors was inserted 

19 into the Records Handbook,which, incidentally, is the book of 

20 rules on records in the Agency, sometime after the assassi- 

21 nation, quite some time after the assassination, because we 

@ 22 “suddenly came to the realization then that we had no provisions 

23 oe indexing of Americans who defected. 

Φ | 24 | ‘So it 15 not at all unusual. 

25 Mr. Genzman. At the bottom of the 201 opening form, why 
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1 is. the file marked, "Restricted"? 

2 | Mr. Hartman. Again, I can only tell .you how the records 

3 systems operated, rather than why Betty Egerter. operated that w 

4: _ .SIG, by its very name, Special Investigators Group, handle 

5 sensitive cases, and certainly cases involving Americans are 

6 sensitive because you don't want to bandy the names about and 

7 you want to keep them closely held so that no injustices are 

8 done by revealing information, could conceivably happen that 

9 a person who is menweuea in the cable has a brother or-sister 

10 or some eee employed Pai in Ene Agency, so you want to 

1] hold it fairly tightly; and by never the file at her desk and 

12 restricted to her, meant ἐπι: anyone wanting to see information 

Φ 13 in that file would have to come to the SIG section 5.» ποῖα 

14 particularly, to her, unless, of course, she ΠΕ available, 

15 then they would have to ee to the chief of 516.-: τς 

16 gies: ἘΣ ae file were lodged in the file section, in 

17. other words, presuming that at one COE ΚΘ ΕΘΝΜ ΘΕ ΒΘΕΟΥ Egerter 

τὴ would have been through with the file and wound have sent it to 

19 the file room, the restriction indicated that anyone wanting 

20 access to that file would have to first get clearance ΠΣ such 

. access from Betty Egerter or from the person and section that 

45 restricted it: 

23 Mr. Genzman. Do you know why the 201 opening form contains 

© 24 an incorrected middle name, "Henry", for Lee Harvey Oswald? 

25 | hie. AAS Cian: I cannot tell you, except that human siege. 
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are made and that is why we have erasures on pencils. That is | 

2 my only explanation. I don't know. 

3 I think all I can tell you is my hypothesis,that,as I recalll, 

4 Betty had a Slug full of names of Americans in the cable and she 

5 probably had a number of documents in all of them, and one fine 

6 day she decided that she was going to open 201 files on all, and 

7 she ἜΤ have even gotten the clerk to help her fill out the 

8 form,for that matter, and whether she or someone else, some helper 

9 put "Henry" down instead of "Harvey", weeing confused with all] 

10 || these names, I don't know. Is it possible that one of the other} 

11 defectors -- I think there were something like 17 or 19 ΘΕΠΕΈΞῚ 

12 I don't know.-- is 1 εὐθεῖ 18 that one of their first names or 

@ 4 13 middle names was "Henry" so that in glancing quickly and copying 

14 || the names she could have made an error? I think it is Seay 

45 || an unfortuante human error. 

16 _ If you are interested, 1 want to explain one thing to θὰ: 

17 || Often we would open 201 files if we have paper and legitimate 

18 “reason to open it on people who don't even have a first name. 

19 || Our ΠΥ that as you became aware of additional infor 

20 || mation on the person, that would go onto: the format of an index 

21 card and this essentially is that same format, drawn from that 

22 || Same format, that you ought to insert iki ited information, 

93 || make corrections as ee 

@ | 24 Now all of us were very busy and ee tants have much time, 

95 believe me, and.we were all handling countless cases, countless 

HW 54756 Docld:3278963408 Page 14 



HW 54756 

14 

projects of one sort or another, and it is not inconceivable 

that Betty, under the pressure of handling a lot of work, made 

the error or somebody who was helping her made the error, and 

nobody went back and corrected it; and even though, as you can 

see, Mr. Rocca even -- they are his initials -- made a notation 

that oe Harvey and not Henry, but he made it on this form 

after the assassination, some years after, and never gave anybod 

any instructions to ΠΟ she tecuans and have the correct 

index savas | 

But I believe that that correction was made way before then 

I think somebody else had spotted it, and it might have been me. 

It might have been someone else who then made sure that this was 

corrected on the index card but didn't show the correction on 

here, 

,I also note something that we are no doubt: going to get 

into later -- we later became aware of aliases that he used, 

that is, you know, his own concocted phony names that he used, 

and these concocted names are not on here, Ba this form, and 

yet, technically, they should be; but they were Blt onto the 

index card, not on this form, so we tried to update these things}; 

but, you know, pressure of work and so on doesn't always make 

the world go as right as we would like it to be. 

Mr. Genzman. Thank you. 

“What does the notation "A.G." mean? 

Mr. Hartman. That's as it says here, occupational -- no, 
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1 I'm ἜΡΙΝ -- it's an occupational and intelligence code that we 

2. oe By "code" I mean a code used for Senpueeee: In order ἐδ 

3} be able to recover from the computer a listing, say, of δι 1 2 

4 persons who were, let's say, just as an example, Communist 

5 - influence agents, on whom we have 201 files, of course, we coul 

6 go to the computer ‘and ask for such a listing as a result, or 

7. with the aid of, this code. 

8 Now, the code is always in two letters and stands for eithdr 

g jj. an Ἔα ΘΒ ΕΑ τι grouping or an intelligence affiliation, as I 

190 || xecall. We had to be very ΠΥ with. suéh-eodes and one: ot 

11 the provisions in this code, I ΕΣ very nies was that we 

12 would not ever put ΓΝ an employee of the Agency ox someone 

Φ : 13 used by the Agency because we were always fearful that someone 

14 could pull out of the computer a listing of our employees or of} 

[5 our contacts or of our connections, SO we wanted to make 

16 absolutely certain that no such inclusions were had. 

17 Therefore, this ie seeictig based on occupation or intel- 

18 ligence affiliation of other countries. 

19 Now, I cannot remember honestly -- this is just too much 

20 time go by -- what the two letters stand for; but you folks 

- told me that the other day that this stands for American 

22 defector to Communism; that's what the AC stands LOL 

23 Now, I can only hypothesize, but you can get somebody in 

Φ gg the records system today or in the olden days, some knowledgeable 

25 person, who can tell you exactly what it stands for. 
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ΠΟΤ hypothesize that the letter "A", the first letter, must 

have meant "Communism" and that the second letter would then be 

a categorization of within the Communism structure, for example, 

ye might be "Communist influence agent"; "A.B." might be 

"Communist Party official"! "A.C." might be anything, you name 

“it, Communist something or other. I can't even come up with 

ee ‘ana I would presume that by the time that we reached 

this code we had eee ἕο ἈΑ.Ε.- 

Now, this code, "A.G." oe was not in existence at the 

time of the assassination at 5.117. ἘΕΟ ον again, what I said a 

little bit ago, the Handbook gave us no provisions for indexing 

ὌΠ defectors. At the same es we never thought that an 

American could ever defect to Communism; therefore, I remember 

eae Clearly when it Snddeniv hee ἘΠ within the cente 

δὲ the Warren Commission period that, holy smoke, we wouldn't 

even have had the authority to index Oswald, really, or an 

American defector, anytime, nor did we have a code, an 

-occuaptional code, for that. So we went to the records system 

in two stages: First, we did the correction of the Handbook, 

and that takes some time to do. You know, you have to explain 

what it is that is required and then at. the next update a 

revision of the Handbosk that was done. And the same applies 

here: We went ‘to the ee ΠΝ the part of the eee 

enat deals with fe computers and machines, and we asked them to 

give us a code, you know, that would be for an American ΓΝ 
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q to Communism, so my presumption is that at the time of the 

2 Ξ'..σ- we had reached the "A..F." period and the "G" 

3 the "ALG." was oe sometime Eee the Warren Commission 

4 || period because we had no code for "American defector" until thenl. 

5 | I remember the officer in the CI staff who was charged with 

6 || the responsibility of the counterintelligence use of computers. 

7 He went absolutely nuts when he esune out, when we realized that 

g || we didn't even have an δέδυ αὶ ὑϑοδα code for an American 

9 defector, just as we didn't have τον Ξ σῶς for indexing an 

10 American defector. But who would have ever thought that an | 

11 American could ever defect? 

12 | Mr. Genzman. When was the notation "A.G." added eS cas 

Φ 4 | 13. 201 opening form for Oswald? 

Ἢ Mr. Hartman. I cannot tell you. I don't know. 

i Mr. Senate: Can you wave an approximation? 

τὰ Mr. Hartman. Sonevine. Τ presume, after the revision, you 

_ Know, after the addition of this code. I don't know when ΤῈ was 

ΝΣ ce As a matter of fact, you know, we don't know when these 

‘6 things were added. The Original opening action might well have 

BG: not had all of this information and that was ee added later. 

Be The Handbook Specifically calls for these kinds of addition 

- and corrections ene: Geaating the form and ἜΤ of the index 

23 || cards so that our records are tee as reflective as we 

᾿ possibly can make them. But stress of work and so on, who knowsP 

Φ ᾿ ἑ 
25 But I don't know. 1 would presume that it was added sometime in 
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the first third of the Warren Commission's existence, toward 

the halfway mark of its existence, somewhere around that time. 

3 Let me jnue ἀρ οε εξ ee: mi don't remember when we realized 

4 this shortcoming was in our records’ and possibly we made that 

5 correction at the time bist -ehial ἠερρεη ϑοπ ἐσϑίος came over, 

6 δ we could -- I don't know yee chee is true; is is only a 

7 || hypothesis. -- that we would simply tell the Warren Commission, 

8 "Look, we didn't have criteria for indexing American defectors 

9 at‘ the ΤΗΝ We are assigning these OI codes to them, but we 

10 ee ee It is a plausible ἐπι δ eae Τ 

11 1 αἀοη ᾿ἐ know that we did then. Maybe it was even later, after 

ΝΕ 12 || they had come. | 

(ὦ ΝΝ 13 Mr. Genzman. Do you know whether the Warren Commission | 

| 14 || was specifically apprised of any additions anes had been made 

15 to the 201 opening form or bo any othe documents in Oswald's 

1g || 201 file? 

17 Mr. Hartman. Documents we would have; the opening form is 

1g || nothing but an administrative devise that has no meaning ae 

19 seneuraae Ἢ substantive value to the case whatsoever. 

20 Mr. Genzman. Are ΠΗ that as of the time of the open- 

21 ing of the 201 file for Oswald that the notation "A.G." had 

Φ 22 never been used by the Agency? ΝΕ 

| 23 Mr. Hartman. As I said before, I cannot tell you with 

e | 24 certainty, but I remember very clearly that we did not have a 

a 25 code at the ane: “When ae suddenly meade’ that, which was 
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some months oe the assassination, we requested a code, and 

that was the code that was given us, "American ΓΕ to 

Somme and therefore it could not have pean at the time 

| that the 201 was opened, but when it was added, I don't know. 

| Men Ἔα ΣΝ τῆς Thank you. I would now like to show vee 

CIA page no. 787, which senses three index cards for Lee 

Harvey Oswald. Can you explain what the star after Oseaiars 

201 number indicates? 

Mr. Hartman. Yes. The asterisk fol το μα a 201 number 

means that the person named on the card is the ΠῚ of that 

201 file. I want to explain, because possibly those people who 

12 might read the transcript may not understand, one document migh 

Φ ᾿ 13 have the names of ten people in it. The principal person, 

14 however, is the one into whose 201 file the document goes. 

15 The other er if they meet our indexing seandards , would b 

16 indexed and that 201 number would be shown; but chat youre not 

17 Weve an asterisk behind it, meaning that that person is only 

18 named in the document and is not the subject of ἐὐπα δ τα Ε1Ὶ 

19 Mr. Genzman.. I would next like to have you examine CIA 

99 || Page numbers 943 and 944. | 

21. Mr. Hartman. Off the record. 

22 (Discussion off the record.) 

. 23 Mr. Genzman. Page 943 contains ieee index cards and page 

@ 94 944 contains one index card. ᾿ ἑ 

τ = Με. Hartman, can you explain what “HTLINGUAL" means? 
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1 | Mr. Hartman. Yes, I can now, but I ἀξ αῖνε know it at the © 

Ξ time. I didn't know the cryptonyn. I know that "HTLINGUAL" 

3 even just nti bina, was a mail ane Se πόδε program that was 

r 4 eengesees by the CI staff in an extremely ΘΕ ΞΕ manner, 

9 with great Ἐὰν pect ee ee νον. wecausa: ‘most everyone in the . 

6 staff had no eietieace Of St. 

7 oe Which CIA component ran "HTLINGUAL" ? 

8 ἡ, πάρ ens A component known as the CI Project. 

9 | Mr. Bee: ΤῊΝ this component also referred to as 

10. "Special Projects"? 

1 Mr. Hartman. No, not that I know, and I think it was unde 

12 eRe Ganeral direction = no, that is not correct. Τ was going 

@ | 13 to say under bie general direction of SIG, but that is not 

14 correct. It had its own chief and everybody just called it 

Ἷ "The Project." 

16 Mr. Genzman. On the ae ae 943, what ages 

17 CI/PROJECT/RE" mean? 

18 Mr. Hartman. I don't eee exactly what it ἐδ νει ae my 

19 ae is that "RE" senile Stand for the person who did the 

20 translation of certain pen eg eee documents. Those would 

31 be his or her initials, so that they could come back to the 

99 person who did the translation if there on a question. 

23 ᾿ Mr. Genzman. Whom does "RE" nope to? 

Φ | 24 | ‘Mr. aaeenan, specifically, and here again I want to be 

25 sure that I am not bothering anybody's cover, my supposition is 
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1 it is Reuben Efron, ἘΠΕ ἘΠῚ 

@ 2 ἑ Mr. ΘΕ δε ξθ; What does "N/R-RI" mean? 

3 | i ree That would mean no record RI; which stands fdr 

@ ΠΑ the Record tntegeat ion Division, Records Integration Saas on. 

5 | Mr. Genzman. On the middle card on page 943, what does 

6 || “Watch List" mean? | 

7 - -Mr. Hartman. 1 don't know what it means, pate presumptidn 

g ij -is that it might have means the State Department Watch List. 

9 State had a very good watch list and it might have been that he 

10 appeared on the state Departments’ watch list, but I really 

11 || don't know. 

12. Mr. Genzman. Why would Egerter's name be on this card? 

@ 13 | Mr. Hartman. Because she might have asked that her name be 

14 | Put on there, so that any information on this person that was 

5 received would be brought to her attention. ‘That's my 

16 supposition. I don't know for certain. I really wasn't \ever” 

17 familiar at all with The Project's activities τ my only know- | 

18 ledge is supposition and presumption. 

49 Mr. -Genzman. What does "Deleted 28 May 162" mean? 

99 || Mr. Hartman. I don't know. Is it possible that 1 means 

21 that he was deleted, his name was deleted from the watch list 

" in '62, 28 May, or that the requirement for ant regarding him 

23 be deleted, but that doesn't ‘make sense, really, PECeuse ene 

Φ | ΣᾺ next card is .63, and they are still watching hie so I 

ee presume ,having entered the U.S., his name ‘might have Beat 
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deleted ἐλθῇ feces ee. 1 sate eau This is all 

ΠΣ | | 

| Mr. Genzman. iawn cards, ~ page 944, what does "617 

Project/PH" mean? | | 

Mr. Hartman. Again going on the ἜΤ CGE this 

would be the ee of a translator, there was a lady who 

worked in that section, in the Projects Section, at that time, 

and her name was Pauline Harvey, and I presume that those are 

her initials. 

Mr. Genzman. I would now like to show you a document whic 

has been marked as "JFK Exhibit F-516", which is a cable from 

CIA Headquarters to Mexico City, dated October 10, 1963, and. 

labeled, "TR74830." Why does this cable make reference to Lee 

Henry Oswald as opposed to Lee Harvey Oswald? | 

Mr. davai: I'm trying to find it here. 

Mr. ΓΙ It's in che first paragraph. 

Mr. Hartman. Well, I ee presume that someone ase hav 

taken the ἀπίθανα δ ἠξ off of the ΔΌΣ θεν τα. δε οῆ: 1 just 

presume; I don't know. 

Mr. Genzman. Does ne physical description contained in 

digs: σία fit le ee ee | 

Mr. Hartman. Well, pic deen what I eeeeaa of photos in 

the eT eras Lt re about right. 

Mr. Genzman. Does the cable Sap iser ene fact that it was 

sent to Mexico City at 9900 Zed time? 
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1} Mr. Hartman. I presume you know what. time. Yes, there ia 

co Ξ time indicator, although the copy 1S very, very bad. 

3 | Mes Genzman. Do you know what Zed time means? 

4 Mr. Hatake. Gabe: time: 

5 | | ee Geena: Do you know what Zebra times means? 

6 | Mr. Hartman. That's the basic time that: is established 

7 for traffic throughout the world by the signal center people, 

8 the message center people who handle all cables. 1 think it's 

9 | also in the military, 1Ὲ τ ΠΕ correctly. It is a pretty 

10 standard identification of time. 

1 Mr. Genzman. I would next like to show you a document 

12 labeled "JFK Exhibit F-517" which is a dissemination cable 

@ ; 13 dated October 10, 1963, from CIA Headquarters to various agenci4¢s. 

14 Tt is labeled, "IR64673.". Does the description contained in 

this cable correspond to the description contained in the 15 

τὰς previous cable? 

17 Mr. Hartman. ΤῸ ages not. 

‘a Mr. Genzman.— I am referring to the dsecvioeion ae Π6Β 

19 Harvey Oswald. 

56 Mr. Ἡξι Επϊδίής Yes. This description, of course -~ well, 

21 he Ἐς ee aoe variously as the "Mystery Man" and we used to 

5: call him at times the "Ape Man." 

23 Mr. Genzman. “Are you referring to the unidentified male 

Φ 24 who was photographed in Mexico City? 

—_ 25 Mr. Hartman. That is correct, right. 
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a Genzman. In the second pore aOe eee this cable also 

contain the middle name of "Henry" LOY Lee Harvey Oswald? 

Mr. Hay wane It does indeed. 

Mr. Genzman. And does this cable indicate that it was sent 

at 1200 zed time? 

Mr. Hartman. Yes. 

ae Off the record. 

(Discussion off the record. ) 

Mr. Genzman. How did os explain ἐμὲ ΓΕ that this cable 

records an ΠΤ description for Lee εν ει ει Ων whereas 

the cable which is labeled "SEK Exhibit No. F-516" which was 

sent three hours earlier at 0900 Zed time, contains a correct 

description of Lee - Harvey Oswald? 

Mr. Hartman. Well, I have no answer oe you that is _ based 

on fact, but, again, I have to hypothesize because I didn't 

write ΕΝ cables and I wasn't even there when they were written. 

First of all, let's get the time element squared away. Jus 

Po Caee these cables were sent three hours 505 Ἐν does not 

necessarily ee that the lady we wrote them did the were withi 

those three hours; she might have started on one cable three 

days before and began her drat, Or “Loar days before, and on the 

second cable at some later time. For that matter, the second 

cable or one cable or the other, or conceivably even both, might 

have been done by δὴ assistant. In other words, both cables nee 

not even have been written by the same person, but they might 
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ween have been. 

The originator's παι would be the person who is responsib e 

3 for having Ὁ ΤΕ δὴ the cable, but need not necessarily be the 

4 very person who did the work. 7 

9 Now, I can picture how soneehiing εἴταν ἐπε ϑ. δον ει First, 

6 she would pans wees one cable and she would have ee the 

7 information off of possibly the 201 file, for that matter -- 

8 I don't know -- or from a Bureau report, conceivably. The 

9 Bureau notoriously used εὐ eae ana the last page of the 

10 ees document sn Bue, and een δὲ εὴ on subsequent 

11 documents, the man's full name, all his particulars and so on, 

12 || and she might have been -- I have done this myself, trying to 

& | 13 work four files at one time or four pieces of paper and. 

14 holding up pages and flipping them -- she might have flipped 

15 the page open here and copied the information for that. 

16 {| | When she went back to the next cable, or whoever did the 

17 next cable if she didn't, they might have copied that right 

18 See Ora different document that was sent in from Mexico 

19 or however, because: AE is said in this cable -- you see in the 

20 second one -- it said, "It is believed that Oswald may be 

21 identical “with or to," so and so; then there is ΒΕ phrase 

22 “The nasiiean was described be newaeenaecie 35 years old" et 

23 cetera. This gives me the impression that she took this 

Θ OL information from τ ΘΕ ΩΣ secondary or even tertiary reporting 

: 25 | source, whereas, this, the preceding cable, is straight forward 
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and says that"Lee Henry Oswald, born 18 October cone New 

Φ τς Orleans" and so on. This is factual. So it could conceivably 

3 || be that she was sending this to -- let's see, this was going 

© 4 where; it isn't clear here-~ I presume to Mexico. Yes. This 

5 must be going to Mexico City, and -- 

6 Mr. Genzman. You are speaking of the 10/10/63 cable 

7 labeled as "JFK Exhibit F-516"? 

8 | Mr. Hartman. res. 

9 Mr. Genzman. From CIA Headquarters to Mexico ais 

10 Mr. Hartman. To Mexico City. She might have just been 

11 copying the information from a Bureau report and was straight- 

42 forward and rolled it in, you know, assuming the Bureau had 

6 ες 13 \| the right data, and she didn't say anybody, you know, it is said 

14 to be, or anything like that. 

15 7 On the next cable here She might be taking Mexico City 

16 τὴ δυο τοι and passing it on to. other ΠΤ agencies and 

17 therefore the very qualified statement, "The American was 

18 described as" and then "It is believed teat. os these eye 

19 statements would indicate to me that she mae Sue eosind them, 

20 you know, from some other document. 

21 Mr. Genzman. But does that explanation actually explain wh 

& | 99 the ae which was sent out later contains the BCOEECES 

23 information? 

Φ 54 Mr. Hartman. Well, I can only give you what I said Penney 

25 it's hypothesis. I have no way of knowing; I wasn't there. 11. 
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1 think the person who woud know is the ices wrote the cables 

Φ 21} and she ought ἘΣ be asked, ava also, of course, her supervisor, 

3 “ane had to sign off on these cables; and you had authentication 

9 A |} officers, you had ἐε καθ τνς officers, you had coordinating. 

δ officers. All these ὀρθὸς ee they put their imieieis on 

6 there, ere really responsible; however, I know that when you have 

7 a stack of cables to coordinate on or to eee that number 

8 in the 50s or so, that you can't really read very carefully τ 

9 and every passage; so you have to allow for human beings being 

10 eee they are. 

a | Mr. Genzman. Thank you. 

In 1963 did the CIA's Mexico City station engage: in 12 

| ® , 13 surveillance operations against the Soviet and Cuban Embassies 

14 in Mexico City? 

15. ες, Hacenan, I know that now. I did not at the time know 

16 it. I had no direct knowledge of it. It was not part of my 

17 business, my activity, my responsibility, to know it. I must 

18 say that if oye had asked me herons the assassination 

19 whether we were conducting such ἀξ ξεν in Mexico City, I woul 

20 have hypothesized that we were, but I had no factual knowledge. 

21 Mr. Genzman. What kinds of surveillance were in operation 

99 at that time? 

23 Mr. Hartman. Well, only from what I know afterward, Caer 

| Φ “a was photo coverage and there was also telephone taps. 

se Mr. Genzman. At each embassy, Soviet and Cuban? 
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1 ἊΝ Mr. Hartman. I don't know whether we had it. at each or not. 

Φ 2! Ἐν not certain ΓΤ I don't know what coverage was where 

3 Mr. Genzman. Off the record. 

Φ a 4 | (Discussion off the record. 

Browning 5 

fols at 

3:30 p.m. 6 

7 

8 

9 

10 

11 

12 

oe 5 
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1 Mr. Genzman. At this time please refer to a document waich 

Φ 2 ἰδού ξες 8 former CIA employee's recollection of Lee Harvey 

3 || Oswald's trip to Mexico City. 

Φ A Mr. Hartman. Okay. 

5 Mr. anche: Have you ever seen this ccc before? 

6 Mr. Hartman. No, not until today. 

7 Mr. Genzman. Does this document accurately reflect the 

8 || CIA's photographic surveillance with respect to Lee Harvey | 

9 || Oswald's activity in Mexico City? 

ΤΟ Mr, Hartman. I presume the person who's writing should 

11 || know above all. 

12 7 Mr. Genzman, Do you know whether Shoteseeane of Lee Harvey 

Φ 7 Oswald were taken in Mexico City by the CIA surveillance opera- 

τὰ tions? 

. | Mr. Hartman. TI don't know that for certain. 

16 Mr. Genzman. Have you ever. been told that photographs of 

Oswald were not taken in Mexico City by the CIA surveillance 

1g || Operations? | 

19 Mr. Hartman. No, I was told neither way and I really know a 

o9 || very limited icine of the activities in Mexico City. I was not 

ee actually concesned or partially concerned about those except for 

22 whatever paper, records, might have come into the file. 

23 Mr. Genzman. Do you know whether Lee Harvey Oswald's voice 

54 [788 recorded by the CIA surveillance operations during his stay 

in Mexico City? 
25 
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L Mr. Hartman. 1 have been told that it was. 

Mr. Genzman. How do you know? 

3 Mr. Hartman. I beeen told; I was cota: I was also 

4 eed er: whatever ere made or ev anser tied. then 

5 ἀρότου θά; 

6 ἤν δεῆσιηῶ. Do you recall who told you about the voice 

7 || recordings of Oswald? 

8 | Mr. idea’ No, I think that was common knowledge among 

9 || us who worked on this case and I can't specifically say. I 

10 || thihk the fact that is mentioned in the cable ie gaia. 

11 ΜΥ. ΠῚ Did you ever receive tape recordings of voice 

AR recordings of Lee Harvey Oswald taken during his stay in Mexico 

& | 13 City? | 

14 : Mr. Hartman. I received at — time a πα οὶ ρα of tapes. 

15 Now I can't answer these were Oswald's voice or that they were 

16 some of the other tapes of some of the other taps, but I know 

17 that I received a package of tapes concerning the Oswald case 

18 sometime a number of years after the assassination. I don't 

19 know whose tapes they oe or of whom they were but I know they 

20 || Were tapes. τὸ was a packet of hina maybe -- I never opened 

21 the packet because there was no need for it. It must have been 

92 || packet 3 to.4 inches thick. It looked like several of those 

33 reel-to-reel boxes of tapes. These came to me -- I'm almost 

® a certain, from the Mexico branch, but it might have been from 

se RID, but I can't swear to whether it came from there or where. 
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I'm really not sure. But I know they did arrive because you 

know, you can't cal box like this (indicating) into a file. 

Et ast ἢ δὲ Ξε aoe | | | 

SO, our normal procedure was to put the transmittal sheet, 

the dispatch that transmitted these tapes into the file and then 

make the box a soxeuted bulky attachment to that document. 

That would be written on the document, bulky number so-and-so, 

ἀρ στῆτε τ χες you wanted it you could go down and get. it and 

that way the file was always complete and intact. 

Mr. Genzman. When did you receive these tapes? 

Mr. Hartman. A long time after the assassination. It is 

tay guess it may have been as far as in the latter '60s, even. 

Mr. Genzman. Was this packet of tapes labeled in any way? 

Mr. Hartman. It had the dispatch number under which it 

was transmitted and the dispatch then explained these were tapes 

concerning the Oswald case or something like that. 

Mr. Genzman. Was there any information which told you 

these were tapes of Oswald, as opposed to tapes of someone else? | 

Mr. Hartman. No. I don't recall. 1 don't think it said 

anything, but these are the tapes associated with the Oswald 

case. It was a one-line statement, you know, these transmittals 

are forms or these transmittal dispatches are not — informa- 

tive. I never even opened. the package. Possibly each box might 

have had an Siansion, ἃ don't know. But we presumed -- this 

was so much after the fact, that all those tapes had been 
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Then the actual transmittal sheet B0es into the file stating 

the bulky number where it is Sinaia: ae cetera. 

as 

i 

transcribed and translated, that there was really no sense in 

opening them. 

Mr. Genzman. Again, how-did you receive them? 

Mr. Hartman. By means of this dispatch which was sent to 

me because at that point in the latter '60s I was in custody of 

the file, the file was in my custody, I should say; aid they 

were sent to me either by ee Mexico desk or by the RID element 

which would have received the tapes. Judging by the. nature of 

sa oe they sent it up to us because we were holding the ae. 

Mr. Genzman. Did you testify you put the tapes in a bulky 

attachment to the Oswald file? | | 

| Mr .. Hartman. Yes, I just did. Whenever you have a bulky 

package that doesn't lend itself to be filed into a file folder, 

you make it into a separate attachment, :that..is the ee 

system people do,.and they assign a bulky number to it and 

record that and register it so it can be located at any time. 

Mr. Genzman. Did these tapes remain in this bulky folder 

throughout your period of control and maintenance of the Oswald 

file? | 

Mr. Hartman. I have no knowledge of that. You see, once ἃ 

bulky attachment is created, that is, once something is relegat 

to a oe and the number assigned to it, it is held elsewhere i 

the record system. Unless the need arises, you never call for 
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it. There is no need to have it right with the file wherever 

the file goes. It is available to anyone having legitimate 

need. So I couldn't swear that bulky attachment number so-and-s 

was sitting right there where it was supposed to be in one of 

the record storage areas, but I presume it was, because this is 

the way the system operates. Whenever you need a bulky that 

goes with a file you just call for it. I never had reason to 

call for it, let's put it that way. 

Mr. Genzman. When did you last see the tapes? 

Mr. Hartman. Oh, heavens. I had them for Gets: Seite time 

before I got a chance to get them made into a bulky and have the 

transmittal sheet placed in the file itself, and then send these 

down to wherever they store the bulkies. It was a good while. 

I would guess -- but please don't hold me to it, it's memory in 

this case -- 1 would say somewhere around 1970, maybe, I sup-:: τ 

pose. 1 really don't know. 

Mr. Genzman. Who else would have seen or had control of 

these tapes either during the time you had control and mainten- 

ance of the Oswald file or after you left the Agency? 

Mr. Hartman. I don't know about after I left the Agency. 

Whoever took over the file, he or she would know if there was 

any need to call for the bulky. Otherwise it's just another 

document in the file. I assume it still reposes there now. 

At the time the only fellow who was really concerned sub- 

Stantively with the file at that point was Arthur Dooley. He 
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knew of our receipt Se these tapes. There might have been 

others but I eas don't know. Maybe even Mr. Rocca did. 

Mr. Genzman. Would these tapes have been located in 

another section containing other bulkies relating tothe Oswald 

ELL? Ὁ ue Ὁ | 

| tee Hartman. Let's put it this αὐ the bulkies are not 

kept by file. They are kept by πο εν: If a δα δου comes in or 

a package comes in, then is given a bulky number, let's put it 

that a, it's given a bulky number, then that would be the next 

number in succession and ΕΓ ΕΣ ε don't remember. any other 

bulky that was with the Oswald file, I think this was the: only 

one, if there had been others, let's say one came in in 1974, 

one. might have come in in 1964-and been given one number and 

the next one might have come in in 1967 and ἜΠΗ given a totally 

different number. | 

| The bulkies were not kept by case. They were kept as 

individually numbered packages in the record storage system, 

dneceuer that was, and were referred to by that number within th 

file. | | | _ 

Mr. Genzman. Would you explain how one would go to a 201 

file on Oswald, to each of the bulkies attached to. that file? 

Mr. Hartman. As I said, I only remember one Sting, I 

don't believe sae eee es There was only this one. 

There were no δ δες that I can recall. I would have even liked 

to have made this a part of the file because it was such an 
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important File, but there is no way to take a box about 4 inches 

in a square cube, 4 inches, you know, you just can't ρυᾳαΐῦ 1 an: 

It's very easy, all you do is call the people concerned 

ἘΓΡῈ aia storage and tell them you want bulky number so-and- 

SO which is an attachment e6-aianaech wen ee such-and-such dated 

so-and-so and there's no problem there at all. 

Mr. Genzman. Was there a document in the 201 file which 

made ebeeeaie το Hike bullies! 

Mr. Hartman. Oh, yes, I said so. 

Mr. Genzman. Excuse me; 1 did not hear you. 

Mr. Hartman. You can't send something to Mexico City to 

headquarters without a transmittal document. The transmittal 

letter came into headquarters and it said something -about 

attached are the tapes concerning the Oswald case or something 

like that. This dispatch is part. of the 201 file. It's 

registered in the 201 file, it's there and available, and on 

that dispatch would be written then, after it had arrived de 

headquarters, that chess is a bulky attachment so-and-so. — 

Mr. Genzman. Did you testify earlier that you had main- 

tenance of the Oswald file from 1964 to 1976? 

Mr. Hartman. Roughly that period, I would say, San,” 

Mr. Genzman. Did you also testify that during this εἰπέ. 

you recall only one bulky which you had to deal with? 

Mr. ΤῊΝ Yes, that's correct. 

Mr. Genzman. And which you attached to the Oswald file? 
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Mr. Hartman. Which carried the number which was recorded 

within the file on that dispatch that transmitted these 

bulkies to us or this bulky to us. 

Mr. Genzman. Again, when do you think you received this 

bulky, the tapes? 

-Mr. Hartman. Quite some time later, some years after the 

assassination. I would say the latter ‘60s. My presumption at 

the time was although I am not Sot ah of it, that someone 

cleaned out a safe and sent it to ee put in the file. [It 

would have been either the chief of station in Mexico who might 

have had it there and sent it in, or it might have been sent to 

the Mexico desk at an earlier cine and the ace desk then -- 

the fellow who ran the desk retired and he sent it’ down to me. 

He might have kept it in his safe. I really don't know. 

Mr. Genzman. At the time you received the tapes, is it 

your testimony that you didn't receive any other material re- 

lating to the Oswald case, for instance any documents or photo- 

graphs? 

Mr. Hartman. No. No. ΝΟ, no, no. 

‘I received them as a aide: and that was it. ᾿: don't 

know if maybe 3 dae, ἢ πες I might have eeeeived some document 

ee eee ee file, but my recollection tells πε that was 

a unique item because I had be iis with it. You have a 

package here and it doesn't fit within two sides of a folder. 

Mr, Genzman. And is it your testimony that you have never 
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seen a photograph of Oswald or photographs taken in Mexico City 

of Oswald, taken by the CIA surveillance operations? 

| Mr. Hartman. That is correct. 

Mr. Genzman. I would now like to have you ae at a 

Soeanen: labeled JFK F- dated November 23, 1963, from J. 

Rdeay Hoover to James G. Rowley, Chief of the secret Service. 

Please read the bottom paragraph besiignias on the bottom ΠῚ 

page 4 and δοπε τ δεν to page 5. 

18 this paragraph accurate? 

10 Mr. Hartman. I can't tell you. I don't know. 

11 Mr. Genzman. Do you know whether tapes of Oswald's voice. 

12 || Were ever sent to Dallas after the assassination of βεδοϊήσης 

Θ΄ 13 Kennedy? : 
Mr. Hartman. No, I don't. 

Mr. Genzman. Do you know if FBI agents ever listened to 

tapes of Oswald's voice from Mexico City? 

Mr. Hartman. I have no knowledge of that. 

I do know that crazy photograph of that unknown man was 

brought from Mexico City to Dallas, but I know of no other 

things that were brought that way. I have no idea about this 

paragraph at all. 

Mr. Genzman. Thank you. 

I would now like to show you a document labeled CIA page 

197, a cable dated November 23, 1963, from the Mexico City 

Station to CIA headquarters. 
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Would you please read that document: 

Have you ever seen this document before? 

Mr. Hartman. I must have, but only casually, because I put 

it in the file, I suppose, or somehow had the file, and it was 

in it, I presume. But specifically no.. As I have said before, 

I had no substantive concern with the Cuban side of. life at all. 

Mr. Cenzman. Directing your attention to the second 

parasisoh; sits a voice comparison ever done with regard to the 

surveillance tapes obtained from the Mexico City station on Lee 

Harvey Oswald? 

Mr. Hartman. I -have no idea. I don't know. 

Mes Ἐπ ΣΝ Τρ, Do you know whether any tapes of the voice of 

Lee Harvey Oswald were destroyed? | 

jib aes Siniaies: Well, it says here that first the tape was 

erased prior ἐξ eaeeist of second call. Other than that, I 

don't know. 

Mes, ἐδο σέ νην, Do you know whether any tapes were ever 

recovered? The document makes oy eee to the possibility of 

recovering one δὲ more tapes. 

Mr. Hartman. I don't see that. 

Mr. Genzman. My last question made reference to CIA 

page number 201. Would you please read that page. 

I will now repeat the question: Do you know whether any 

tapes of Lee Harvey Oswald's voice obtained in Mexico City were 

ever recovered? 
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1 Mr. Hartman. No, I don" t. The sentence here on this page 

eo | 21) says, "However, ‘rechecking all Re asee tapes LIENVOY-- " 

_ 3 i} I don't know if they recovered any OF not... 1 one know. 

Φ 4 ΠῈΣ Genzman. For purposes of the record, Baer 201 is a 

5. cable dated November 23, 1963, from the Mexico City station to 

6 CIA headquarters. dealing with surveillance eperet tous in 

5 Mexico City. 

8 Have you ever seen this cable before, page 201? 

9 | Mr. Hartman. I couldn't tell you. I don't know -- sure, 

10 || £ have seen it, but I have no substantive knowledge, because I 

11 even desensitized Lt: 

12 Mr. Genzman. You are referring now to CIA page 200? 

@ _ Τὰ Mr. Hartman. Right. 

4 | Mr. Genzman. Returning again to page 201, in paragraph 8, 

15 does it appear that tapes were erased? 

16 . Mr. Hartman. Well, it says that it's probable the tapes 

| were erased. 

τὰ | ᾿ Now, let me explain something: Oswald at that: time was no 

re great shakes. I mean he was just another person, someone about 

"ὃ who we knew nothing anyway, to speak of, and you can't forever 

keep tapes, particularly in the field. Where are you going to 21 

8 Store them? If you have a 24-hour surveillance and you are 

‘Bs recording constantly on tape, you've got to get rid of the tape 

| - whenever practical. Φ Reape ee 5 | | 
The field stations to my knowledge were conducting these 25 : 

| 
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held onto it, but this was not a significant matter at that 

that he was observed on his visits to the Communist embassies 

40 

activities, transcribed the tapes, then erased them. If there 

was a particularly significant tape, sometimes they might have 

time. 

Mr. Genzman. Please refer again to the ne discussing 

a former CIA agent's knowledge of Lee Harvey Oswald's trip to. 

Mexico City. 
; 

recente document consistent with your appraisal of Oswald's 

relative significance at the time he was andere surveillance in 

Mexico City? 

Mr. Hartman. No. Not at all. I think it's way overstated 

and stated in light Ete ere, a ee ee ee ed I don't 

think I would have treated it with that ereat a flourish at the 

time. And what the writer Says here about Lee Harvey Oswald is 

and his conversations were studied in detail. This situation 

would apply to anyone under these circumstances who was visiting 

Communist embassies, who was talking with ‘them, and we would 

have recorded them in one way or the other either photographical 

ly or on tape or both, and I don't think it's of any great 

significance than of any other creep who went there. 

Mr. ee Directing your attention again to the tapes 

which you received and which you put into a bulky, do you know 

whether these tapes came from a safe of Win Scott, who had been 

the CIA station chief in Mexico City? 
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1 Mr. Hartman. I wouid have no aa of knowing who was 

2\| holding them at dina time and who forwarded them to me at 

3 || headquarters. I couldn't even begin to guess. 

4 Mr. Genzman. At this time I would like to show you a 

5 || document with CIA page numbers 3368 and 3369 , which is a 

6 memorandum from Thomas B. Casasin ance December LD: IOS 

7 || Would you please read these two pees: 

8 (Pause in proceedings as witness reads. same.) 

9 Mr. ΠΕΣ δῆς ΤῊϊ1 9 is averse ine: Τ hadn't noted it :: Ὁ- 

10 || before. 

11 Mr. Genzman. Have you ever seen this memorandum previous- — 

7 42 || ly? 

© - {3 Mr. Heres, No. 

14 ΌΤΙ Genzman. Does this memorandum contemplate the 

15 debriefing of Lee Harvey Oswald? 

16 Με. Hartman. No. 

ι ἢ} Mr. Genzman. I was referring EO ne ddbubebins of Lee 

τὰ Harvey Oswald by the CIA. 

19 Mr. Hartman. No, it doesn't. 

om Mr. Genzman. Didn't it discuss the possibility of the. 

οἱ |j Lavine on of interviews with Oswald by the CIA? 

29 Mr. Hartman. No. This is chatter to me. We were hoping 

an at one time we could interview Khrushchev and we talked aoe 

4 δὴ it δὲ great length and we were hoping we could interview other 

δε snake, This is daily-type talk. I don't think it ever went 
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anywhere. I don't think that Casasin even knew what he was 

talking about or remembering about because he did not even have 

the name correct. At the bottom he Says we showed operational 

interest in the Harvey story. Now who in heaven's name 1s 

"Harvey." 

Mr. Genzman. Do you know to whom this sentence refers? 

Mr. Hartman. I have no idea. I presume he was referring 

_to Lee Harvey Oswald, but I don't know. I think this is just — 

something that brought some cases to his mind -- 

Mr. Genzman. πα δε che sentence imply that it's a 

Separate incident and not synonymous with the Lee Harvey Oswald 

case? 

Mr. Hartman. I don't know. I can't make it out: τε 

doesn't imply that to me at all. TI think the fellow writing 

this got himself all painted into his own corner, I don't think 
he knew what he was talking about. 

Mr. Genzman. Was Oswald ever debriefed by a representative 

of the CIA? 

Mr. Hartman. Never. 

Mr. Genzman. Have you ever spoken to Mr. Casasin ceil: 

this πε τιο αἰ νἀ 

Mr. Hartman. Νο." 

Mr. .Genzman. Have you ever spoken with any of the persons: 

referred to in this memorandum? 

Mr. Hartman. No. 
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But let me point out one thing, you just don't get into 

your car and drive somewhere and talk to someone in the Agency. 

There are procedures and steps that you must go through. 

One of the key procedures is if you are going to talk to 

Someone in the United States, you must get FBI approval to do 

so. There would have been a record that the FBT sould ἤν had. 

hiss, debriefings of such people were customarily not done 

by the personnel in the operational component known at that -time 

as DDP, but rather that a request for such a debriefing as 

implied or stated in this paper would have been sent to the 

Domestic Contacts Division who would have done the interview as 

they constantly did. 

Mr. Genzman. Does the Domestic Contacts Division obtain FBI 

approval before they interview Americans? 

Mr. Hartman. Yes, they do. As a matter of fact, they. ofte 

dealt with immigration people. There would have been records of 

Such activities. Also, of course, the Domestic Contacts Divisio 

itself would have had to have had a record and they, too, would 

have had to have gotten a clearance as would the very people who 

were apparently talking about this in that memo that we just 

nentioned. | 

These procedures are basic to the ΤΥ ἘΣ business. I 

ant to explain this because I think it is extremely important 

to-understand. 

During World War II when we were novices in this game and 
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1 i}when the Soviet Union had some 30 ee or so on us, we were 

2 |}burned a number of times because we weren't checking. It doesn' 

3 |} take long for directives then to establish that you must do your 

4 basic groundwork before. vou go and talk to a person. You can't. 

5 just run off and say "Hello, how are you? Give me information." 

6 | You must do aks in an established fashion. Apparently. 

7 || from what I icats and from what I can speak about factually, 

g || these people who discussed this ΤΣ ΤΡ didn't fold up on 

g jit. It was wistful thinking, possibly, and we often did that, 

19 |{ but that.is about-the only thing I can ay about it. 

11 | Mr. Genzgman. Thank you. © 

12 I would like to show you a document JFK Exhibit F-524, 

Φ , | 13. which is a memorandum dated 20 February 1964, discussing ae 

14 |jments available in Lee Harvey Oswald's 201 File. 

Have you ever seen this document before? 15 

16 Mr. Hartman. Yes, indeed. I wrote it. 

ἢ Mr. Genzman. At whose instructions was this document 

| ᾿ « 2 . 

τὰ ae: ; 

19 Mr. Hartman. It was probably a verbal request for 

20 information which I then put down in this way in this format. 

21 Mr. Genzman. Do you know at whose request you wrote this? 

99 Mr. Hartman. Most likely my boss', because it is addressed 

to him. 
23 | 

δὴ Mr. Genzman. And who was your boss? 

ΒΝ Mr. Hartman. Mr. Rocca. 
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Mr. Genzman. Were the 37 documents described in the 

memorandum as not being available in Oswald's .201 file actually 

missing? 

Mr. Hartman. No, indeed, they were not. They were 

available, but not in the 201 file at that time. 

Mr. Genzman. Where were these documents? 

Mr. Hartman. We had and I presume we still have a 

procedure which requires, pene ae ee ee that if a documen 

i. cenetetee that it be kept in a separate folder and not in 

the actual file. This no doubt is what happened here. As a 

matter of fact, I rémember distinctly that was the case. 

At that point in time, the sensitive documents, those 

carrying a sensitivity indicator, were held at the Mexico 

station -τ- at the Mexico City branch, because they dealt with 

sensitive matters such as taps and surveillance. That is the 

reason for the majority of these documents not being there. 

Other documents at that time were being worked on and ae 

being read at any one time and they were held by the semen 

working on it, it could have been my own boss,who had one of 

the FBI memoranda at that time. 

The point is, all our files at that time and ever since 

then and even before then were computer-controlled. That is, 

when a document was placed in a file, it was eecontod as being 

placed there. The document need not necessarily have gone into 

the file at that moment or might have even been taken out at 
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another time, but the machine run providing the contents of. 

that file was ἀνα 2 Ἐτε at any one time to anyone who needed it 

and would have reflected all documents which were officially | 

registered by the computer as being in that file. 

Mr. Genzman. Thank you. 

In the lower left-hand corner of Ἐπ menorancded the hand- 

written words appear "Please keep loosely in the last volume of 

Oswald's 201." 

Who wrote this? 

Mr. Hartman. I did. 

Mr. Genzman. Why? 

Mr. Hartman. Because I had to fae someplace to place 

administrative paper and that's all this is; it's a housekeeping 

item and I pave written many similar ones over the period of my 

custodianship of the file. Most of them I threw away παϑάαδε" 

they had no pertinence -- no substantive pertinence to the case 

itself. I had a habit of doing this. I would put it loosely in 

the file at the end. This was an instruction to the secretary 

and eventually I would pull it out and tear it up because it had 

no meaning. You see I had made such runs and checked the 

content constantly, at least, I would say, during the custodian- 

jjship of the file that I had, maybe as much as 75 to 100 times I 

requested the machine run of the content, then would compare. 

until it got too bulky that I can't handle it anymore, but I 

would check it and make sure it was in proper order, then Τὸ 
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would destroy it. 

Mr. Genzman. During these runs, did you ever discover any 

documents were missing? 

Mr. Hartman. Never. I know of many instances where the 

document or a document or more than one were not physically in 

the file, but they were not missing. They were simply charged 

to someone, and the record reflected they were in the file, that 

they were relegated to that file. ᾿ ἮΝ 5 
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Mr. Genzman. Paragraphs 1 makes reference to an attachment 

What happened to the attachment which was δ’ machine listing 

of documents officially recorded as being de ieeaanats 201 File? 

Mr. Hartman. I have no idea. I probably tore it up and in 

the normal course of events I probably would have torn up this 

memo too, probably forgot it. 

The point is, as I said before, that I made continuous 

requests for machine listings of the contents that I could 

observe the flow of paper and make sure that it was done in 

proper order and so on. This was strictly a housekeeping matte 

Mrs Genzman. Would you now please refer to the document 

marked as "CIA pages 2105 through 2108" which 1s a memorandum 

dated 18 September 1975, δ θεῖν pitiece ane of Lee Harvey 

Oswald's eeunec eon with the Agency"? 

Do you recognize this aseunenee 

Mr. een Oh, yes, ingewar I do. I wrote it. 

ie, Genzman. Would you read it, if necessary, to refresh 

your memory? 

Mr. Hartman. Yes; fine. 

Mr. Genzman. Paragraph 2a makes pebaesaee to a date. How 

did you remember the exact date? 

Mr. Hartman. Well, I came back to the basic time elements 

that were at ee then, and the things that I knew I had to do 

then and after the seawasiaaeion occurred on a Friday. I ὩΣ a 

the building on Saturday and on Sunday, and I had, I recall, 
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certain obligations concerning other items, so that I could 

not get to doing this until that point. It is strictly an 

interpretation of what I knew to have been the things that I 

aid during that time. 

Mr. Genzman. Paragraph 2b makes reference to the main » 

index. Why did you check the main index on the night of the 

assassination? 

Mr. Hartman. I went down to the main index to see if this 

character had a 201 file, and indeed he did, so I went to ask | 

for the 201 file ae I was told it was held by SIG; "they had 

already picked it up or had Kept it or held it δα δορὰ: 

Mr. Genzman. Are you sure thet the 516 οἔεξι σα had ‘the 2017 

file as sppesea: Ἐδ ἘΠΕ LA Division? | 

Mr. denice: Oh, absolutely, because I Hien went back to 

my boss and I told him, "You know, there's a 201 file on ἘΠῚ Β 

character and SIG has it." These were practically my words 

verbatim, only I used stronger language than "character." 

Mr. Genzman. Who instructed you to recheck the main. index? 

Mr. Hartman. No one. 

Mr. Genzman. Why did you recheck the main index? 

Mr. Hartman. Well, Well, that's standard procedure for me. 

It always was. I was never satisfied with just one check or 

superficial check. You know, I wanted to be sure. 

* Mre Benet What items were integrated into the records 

system after the assassination? 
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Mr. Hartman. All documents concerning the case. 

Mr. Genzman. Can you give an example? 

Mr. Hartman. If an FBI memo came in, it went into the 

201 file and was recorded as such in the records system. Any j | 

document, anything we receive from the field, from Mexico σιν; 

would all be registered as being in the 201 file. 

Mr. Genzman. Cable traffic, for instance? 

Mr. Hartman. Of course. 

Mr. Genzman. DCD information, for instance? 

Mr. Hartman. If DCD sent a memo to us, to the DDP people, 

we ou eee it into the records system. I can conceive of 

nothing that would pertain to this file that would not be place 

in ΤῊ records system providing the DDP organization had it. 

Mr. Genzman. Did you at sie hie check with those who were 

running the HTLINGUAL program? 

Mr. Hartman. No. 

Mie. ΘΕ π δες Why oes 

Mr. Hartman... I had no knowledge what the HTLINGUAL progran | 

δ; 

Mr. Genzman. Were any HTLINGUAL materials in the main. 

index record? 

Mr. Hartman. No, they wouldn't be, just as no additional 

material would be in the main index. If a person has a 201 fil 

and he is the subject of that 201 file, all material concerning 

him would go into his file and would be recorded in the machine 
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1 System as being in that File. 

2 Mr. Genzman. Didn't the HTLINGUAL system contain infor- 

3 mation concerning Oswald? 

4 Mr. Hartman. Yes. 

5 Mr. Genzman. Shouldn't that information have been in his 

6 file? 

7 Mr. Hartman. I can't tell you that because I don't know 

8 under what phot eh accuioas ney ere το ευξιε πον I had no knowledge 

| 9 of anything of this nature at that time. I know now differently, 

10 but Se that time I had no knowledge. I know now that they had 

11 their own way of doing things because they didn't want their work 

ὍΝ or information about their work to be widely known. It was a. 

r ᾿ 13 ΠῚ ΠῚ therefore, ceeds it very close to 

a the chest, as they should have. The fact that, judging by thes¢ 

15 cards, that the HTLINGUAL people made, they made their own | 

16 index cards; and the fact that Betty Egeter knew ἐξα they had 

Pe information, sufficed as far as I am: ̓ concerned because she had 

“a the 201 ΤῊ ΕΝ she had knowledge of the person, and. she knew what 

ie the HT LINGUAL people had on him, and at that point all of the 

20 information runs together. 

og Mr. Genzman. When did you discover Shae ἐν εν ἐσὲ infor 

ὩΣ mation concerning Oswald, namely, the HTLINGUAL material, was 

os not in Oswald's file? 

"ἢ “Mr. Hartman. Well, I'll answer that in ἃ second, but 

- first let me say I don't ἜΣ tie it substantive because it has 
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there was information on Oswald in the CIA's possession which 

did you check with Division D? 

5.2 

no substantive bearing on the assassination whatsoever, really; 

it is some personal stuff and that's about all, but you can hav 

your opinion, and I can have mine. Τ discovered that in 1975, 

mid-".75 or possibly eres before then, after the ταν εὐ ον ς 

were made in Congress about the Agency and this HT LINGUAL, Sede m. 

It was then that I began to learn of its nature and specifics 

and details, and I was then told -- I don't remember by whom -- 

cae there had been information in the HTLINGUAL file about 

Oswald. 

Mr. Genzman. Were you bothered when you discovered that 

was not in hie file? 

Mr. Hartman. I was when I first heard it; then when I saw 

it, I wasn't bothered at all. 

ΜῈ: Genzman. Do you know of any other instances in which 

the CIA possessed information on Oswald which was not in his fille? 

Mr. Hartman. No. 

Mr. Genzman. Directing your attention to paragraph 2d, wh 

Mr. Hartman. It is conceivable, or it was conceivable, 

that NSA αὐ ΗΕ have picked up something concerning Oswald in 

their operations. 

Mr. Genzman. Are you referring to the National Security 

Agency? 

Mr. Hartman. That's correct. 
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iP Mr. Genzman. What is Division D? 

2 Mr. Hartman. Division D handled the liaison with NSA and 

3 dealt with matters concerning their type of work, and so I 

4 wanted to be sure that there was nothing that they might have 

5 been told at the time concerning him. 

6 Mr. Genzman. What is an informal desk record as referred 

7 to in paragraph 2d? 

8 Mr. Hartman. Our records system provided that any officer 

9 at any desk could keep an informal record until -- or while the 

Ἶ case was under Abie t development, initial structuring. For 

11 example--this is a good example -- Betty Egerter's receipt of 

12 one of the cables--. "Should I open a 201 file or shouldn't I?" 

@ | 13 ἐξ yeke going to be more paper Or isn't there?" You can 

14 || temporarily, for the time being, if the person does not meet 

15 inclusion standards, standards for official snGTusiCn in the 

16 records system, you can put paper, hold it in a package at your 

17 desk oY put Ae ἐπ an δ ρῶν ἢ folder. You know, it oe ae 

18 formal record at this seine It ‘could have newspaper erepines: 

or While you are looking at something and Seneidading whether: 

20 it is something worthwhile to handle, you hold it ἜΤ in 

21 snr γε ότι File, and because of the Mexico City involvement -- 

22 I mean the Cuban involvement -- I thought, heck, it ἰδ ἄρ 

| 23 nuEY me to check with the, Uae ae might not have somethin 

e ΝΣ oA informal or might have had something informal. 

με Mr. Genzman. piecing your attention to paragraph 2e, we 
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ia you determine that there was no Office sol Ἐσεῖς “εν file on 

Oswald? 

Mr. Hartman. 1 was told that. I was told that by is: 

chief of the Security Research Section who had been established 

as my contact for any checks of Office of Security records. 

Mr. Genzman. Did you check any index to make that determi 

nation? | 

Mr. Hartman. No, FE did not check their index because I 

had no access to it. The index check was done at the Office of 

security by an index clerk, I presume, and Ἔν Ἐαπας 

clerk to the Office-of Security official through whom I dealt 

or with whom I dealt. 

Mr. Genzman. Since the time that -you neoee- ena memorandu 

have you ever discovered whether the Office of Security did mai 

tain preassassination material on Oswald? 

Mr. Hartman. Well, I was told by your colleague that they 

did have a file. The question T aay is, of eee: when that 

file was opened. Wu must. keep in mind that even if you put 

into a file material of 1920 you can open the file in 1970, 

The opening date of a file is not necessarily δα δ πεῖ with 

ΠΥ of ἐπ earliest document. I really qe ones when 

he told me that the Office of Security did have a file. 

Mr. Genzman. Why were you shocked? 

Mr. Hartman. Because the man who did the checking for me 

was -- he is dead now -~ was an extremely. efficient person and 
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1 he would have been sure to have notified me if there had been 

@ 2 a file. 1 thought for a while after your colleague had mention α 

3 this that conceivably δὲ cnet point the ΠΕ ΘΕ of Secneiey was 

Φ : | 4 regearing itself in preparation for mechanizing their records 

5 from manual system to computer system, but I don't know the 

6 timing element for sure; so I can't really comment on that. I 

7 || don't know. | 

8 1} 8 possible that in such a eaaee nak people cannot 

9 check that easily and mischeck Checking. 

10 ἫΝ Mr. Gencnen. Directing your attention ἐδ Βα ειο τα ἢ oe, 
[ 

11 || what is "CRS"? ὁ > | ; | | 

12 Mr. Hartman. CRS was the Reference Service; it actually 

Φ ᾿ 13 had ene eases biographic register. 

“a Mr. Genzman, What do the initials stand for? 

45 Mr. Hartman. "C" -- what did it stand for? 

16 Mr. Genzman. Would it be "Central Reperenca Service"? 

a | Mr. Hartman. “Yes, of course, Central Reference Service. 

18 Mr. Genzman. - Was CRS in the DDI? 

19 Mr. Hartman. Yes, it was, a separate directorate from 

29 || the DDP. 

4} ΟΜΥ. Genzman. Why did you check CRS? 

22 = Hartman. On the off chance that Oswald's name might 

” be included there. = couldn't just let it go by. The CRS 

e 54 people in the Biographic Register Section -- this is the only 

25. ‘place you could check names =e held only names on POreTGneh = end 
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they were broken down by nationality. In other words, if you 

2 wanted to find something on the Soviets, you ΕΣ the Soviet] 

3 Section, on the Mexicans you want to the Mexican Section; but 

4 they had no breakdown for Americans because that was not our 

5 |. business nor theirs; but on the off chance, because this guy = 

6 had been in the USSR and had been to aries and had —— involv a 

7 with ΠΤ and so on, I figured I'll check it anyway; and so I 

8 checked, as I say here, those three segments ee the Biographic 

9 }|. Register, and found nothing. 

10 Mr, eres. Was there any other source in the DDI which 

11 you could have checked besides the CRS? 

12 Mr. Hartman. No. 

Φ : 13 Mr. Genzman. Did you ever eee variations of the name, 

14 "Lee Harvey Oswald"? 

15 || |. Mr. Hartman. Yes, I dia. 

16 | Mr. Genzman. Which variations did you check; do you 

17 recall? =. 

18 ὲ Mr. Hartman. Oh, yes. Let me explain: Whenever I did a 

ἴδ. check of a name -- and I did hundreds of them in my career in 

20 the Agency -- I wrote down the pertinent information, and the 

21 Agency had a system for our official index eards: This system 

22 was developed after some years of study, and the syaten followed 

23 || 2 ΞΕΥ πῃ pattern, a name, date and place of birth, aliases, 

24 ‘wadveds: profession/occupation, maybe not necessarily in that 

25 order, but this is the type of information that would have been 
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at that point. 
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there; and, speaking a number of languages, I am very cognizant 

of the fact you can get names all garbled up from one language 

into another and into a third, so, for example, I recall that 

just to be sure that we ἀ1 άπ" Ὲ get somewhere the name "Harvey" 

letter "H™, I would have made sure that it was checked under 

ren as well as under "H". this type of thing. 

Also, of course, I know that people -- and particularly 

this character -- manipulated names, so I would have checked 

whatever aliases I could come up with at that time. I would 

have written them déwn peotnee they were overtly available as 

amatter of fact. I remember so Clearly the name "Hydell", 

H-y~d-e-1-1l - Η-1-ἅ-6-1-, an Alex Hydell. This had all come 

out at that time. - 8 I followed the pattern of the eee card 

and then whomever I called or checked or however I went, I woul 

Have replayed it fee way right off that card I wrote out for 

myself or paper. 

I don't know if it was a cardboard card or piece of paper 

Mr. Genzman. Directing your attention to paragraph 21], wh 

was the purpose of checking with the CI staff's operational 

Mr. Hartman. Whenever anyone used a person in the Agency, 

they had to get approval to do so, that is, approval from a 

counterintelligence point of view, which in effect meant that a 
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1 name check would be conducted on the person, a name check 

© | ° 2 primarily in other Government ae eGies. Within the Agency, 

3 an officer could do his own checks and was required to do so, 

Φ 4 | but he couldn't go outside aa Agency. He had to go through one 

5 or the other element, either through the Office of Security or 

6 through CI/OA, the Operational Approval Group. 

7 ΤΕ you had any intention of using a person in one way or 

8 another, you had to get clearance to use him, and that is the 

9 group Chat ἀδ αὐ wih the clearance procedures and issued the 

10 approvals. 
| 

ii}o0”:sé«M«. Genzman. .Directing your attention to paragraph 2k, 

12 how were you able to determine that you ee ee 

e 43. ona en ase, iosmubee 4, 1963? | 

14 | Mr. εἰδίβειβδίει: Well, again, I consulted a calendar that I 

15, kept and had made some notations concerning some other things 

16 that I did and squeezed this in with the last item ee had 

47 down. Working backward from one of the dates up to the next 

18 point, the next point and the next point, I could eae up with 

19 Le < I can't do it anymore hecania © Ancenoyed ἔπε: gece εἰ οι 

20 of paper with little scribblings that I have had here and thera; 

24 but these dates are as accurate as I could conceivably have ma e 

22 them. | 

| 23 Mr. Genzman. What happened to the brief, informal note 

Φ 24 which you sent to Raymond Rocca to inform him about the result 

| 5 of your checks? 
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1 | Mr. Hartman. I never saw it again. I presume it went up 

Ψ | 2 to the DDP himself -- this acura have been Mr. Helms at that 

3 time -- and with a note from Mr. Rocca, and that it might wae 

Φ ἑ 4 been a part of the categoric statement that the Director made 

5 at the time to the Warren eileen that we had never used 

6 Oswald in any way, ΕΝ or form, or had any connection with 

sy him. . 

8 | The ee segment of that categoric statement might have 

9 been -~ and I had nothing to do with it -- the check that 

10 ΤῊ. their stations and bases -- Becsaee Τ was 

11 told that this was done and I presume that on the basis of 

12 these two elements, if not others, the statement was made 

ὼ | a categorically by the Director to the Warren Commission. 

14 - Mr. Genzman. Directing your attention to the last sentenc 

15 of paragraph 2k, how did you know that the results were communi 

16 cated to the Warren Commission? | | 

‘ss Mr. Hartman. Oh, Mr. Rocca told me, and I think I saw 

i38 |i. some paper later on that said that they had been. I don't 

49 | have direct knowledge, but I was told, Or Saw a paper. 

20 Mr. Genzman. Was your note to Raymond Rocca the θα τε for 

21 these communicated results, or were Ehere other bases? 

22. Mr. Hartman, Well, as I said, either that or it probably 

23 was that plus the checks made of bases and stations. 

ov Mr. Genzman. Directing your. attention to paragraph 3, 

25 who told you that similar checks were made with foreign 

ςς 
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Φ 2 Mr. Hartman. -Mr. Rocca dia, and some other people in thos 

| 3 divisions mentioned it to me. | 

| Φ 4 Mr. Genzman. Did he tellyou that the results were negativ ᾿ 

5 Mr. Hartman. Yes, I was told hak. I can't eel you who 

6 told me that, but several people did. 

7 Mr. Genzman. Directing your attention to paragraph 4, why 

g |} was Oswald not debriefed by the CIA? 

9 | ΜΥ. Hartman. Well, as I explained in this paragraph, in the 

10 early '50s, even the late ‘40s, we had a great deal of difficul 4 

11 finding people who had first-hand knowledge about the Soviet 

12. Union and the Bloc 1ΈΘ561Ε. There just weren't any people coming 

e | 13 out Sa whenever one showed up, it was a big event: and we went 7 

14 whole hog. and tried to get all the information from such a 

person; however, President Eisenhower initiated the thaw and 15 

16 things ΒΕ ΘΟ ΠΕ warm up between us and the Soviet Union and som 

17. of the other Communist countries and all of a sudden we were 

18. getting lots of people coming out. As a matter of fact, by the 

19 very ἘΝ 1960s, I would say, by 1960, as a matter of fact, 

20 ‘60, '61, the flow of such PeOpres both here as well as abroad, 

21 who were coming out ΓΝ denice areas, who had been there and h d 

= | 22 come back, was so eau that we couldn't under any circumstances 

@ 55 talk to all of fe It ee Just a physical impossibility to α 

ἑ ἢ 80. 

Θ oe We had also targeting information, that is, we knew -- by 
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1 "we" I mean the Agency, and particularly DCD, the pomnestic 

2 eon Ξε: Division, which was involved in the debriefing of the 

3 people in the States -- knew what requirements for information 
x | : 

: A had been levied upon us, and these were constantly updated and 

5 changed, and things were deleted and added from the services, 

6 from ΘΕΟΣ Government agencies ~- from the military services, 

7 I mean ~- so that we began in the late '50s or mid-'50s, even 

8 when the thaw occurred, to become more and more selective. 

g |} We had to. 

10 fisted ΘῈ talking to anyone coming out who had informatio 

11 about a small plant somewhere, we would much prefer to talk to, 

12 let's say, the director of that plant, or with an American 

e 7 7 13 professor who had ἘΠ with the ΓΤ of that particular 

14 plant. That's only as an example. We were ete very, very 

15 selective. because the £ low was SO great. We couldn't conceivablly 

16 cover all the people. It jus&s impossible. 

17 As an illustration, I clei add, that whereas in the very 

18 early "50s, the late '40s, we were debriefing displaced personsl, 

19 persons who were displaced from their homes in the Soviet 

" θη σοῦ aaa ares areas during World War II, they had been 

21 displaced and had come to eae and eventually then, in "49, 

22 ον “Oy emigrated as refugees to the States. 

ee Now, their information was in many instances as old ase 

| 24 years, yet we were debriefing them then because we had very 

Φ 25 little information on the Soviet union at that time and these 
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people were available and we were doing somewhat a systematic 

δε ότεξ ie because we had nobody eae. δ speak of. So when 

this great influx Secaviea: we couldn't handle it, and so we 

became very selective, and Lee Harvey Oswald at iat time would 

have hava raised an eyebrow if I had been an officer whose 

enererwes to debrief people who had information concerning 

targets of interest to the intelligence community. 
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| Ἷ Mr. Genzman. Let's take the case of Oswald. We know that 

Φ 2 ἠμ was a marine who had knowledge about radar systems and thie 

3 ||like, who defected to the Soviet antes and who must have had 

Φ 4 |}contacts with the KGB. Assuming they were interested in finding 

5 Out if he was a bona fide ἀειβα θὲ and he was visited in Minsk, 

6 |} would Oswald not have ἘΠΕ: of interest to the CIA? 

7 . Mr. ΠΡ ἢ There are a number of fallacies in your 

8 ΠΕ ΕΣ. There were thousands of Americans who visited Minsk. 

9 |lAs " matter of fact, there is a photograph furnished to the 

10 || Warren Commission in which Oswald is pictured with a Lady who 

41 i}was an American tourist es, Minsk is not a denied or re- 

12 ||stricted area. There are plenty of Ἔ there. As for 

@ ae 13 |}radar, that hardly raises an ΠΤ Ἢ because you can buy on the 

14 |}Oopen eens market more than Oswald could ever have learned, 

15 ||)Which means knob-twirling. Even if he had certain knowledge in 

16 || depth there has been no secret knowledge of radar since the iad 

17 [ΠΟΥ World War ΤΙ. So, this is no great en 

“ae Mr. Genzman. Let me rephrase the question. Bas teal ἣν the 

19 allegation has been made that Oswald had eee cannes oe 

29 || tion en oe U-2 flights which he allegedly gained through 

21 [18 service ΓΕ Marine Corps base at Atsugi, ΠῚ in 

92 |jaddition he was in Minsk for a period of over 2-1/2 years. 

23 Therefore, he was not a tourist passing through Minsk. Moreover, 

24 |jit has been alleged that he was closely watched by the KGB, 

25 interviewed by KGB representatives because they were suspicious 
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1 ΠΟΥ him. — 

Φ 2 Let me pose the same question to you, based on these factors, 

3 |} would ee ee been of interest to the CIA? | 

Φ | 4} Με. Hartman. The thing to determine about Minsk is whether 

5 there were any targets which had bias levied against us for 

6 information about Minsk. Obviously there must not have been, 

᾿ otherwise CIC would have hopped on him. 

8 As to the KGB's concern, he might have. I don't know 

9 ||)whether he did or not. A lot of people ἐφ Rie by the KGB, and 

10 {| they π eE even know someone from the KGB. My concern with 

11 |}Oswald regarding any «KGB relationship was not whether somebody | 

42 spoke to him but whether they debriefed him and whether they 

© | | 13 |)recruited him or made a pitch to him for recruitment. 

Τὰ: If I had been on the other side I wouldn't have touched the 

15 idiot with a 10-foot pole because how can you deal with an 

ae unstable person who slashes his wrist and tries to commit 

suicide. Such irrational acts you are looking for trouble. 17 

- For ce reason 1 don't’ personally believe the KGB had any 

ig [interest in him after possibly an initial look-see to see who 

36 the hell is this guy. 

δὴ Let me say one other thing. As to the U-2 knowledge, as 

é far as his knowledge of the U-2 is concerned, I am not at all 

| ᾿ς τὴς certain. As a matter of fact I am quite certain that he didn't 

| ΝΣ iy know about the ΠΡ ΕΙΣ 1 am not at all certain that what has been 

Φ | alleged that he knew has been ee I don't think Ae knew 25 
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a cotton-picking thing. 

1 did some work on that side of the case. It was another 

3 i} one of my ad hoc ici cial We had an officer who dealt with 

4. the u-2 problem areas the ROASTS had shot it down with Gary 

5 PageKe and the whole involvement there, and he δα Τὰ: me in one 

6 day, through my boss, ne is, and asked me whether I could check 

7 || for him what means had, any substantive ἘΠΘΗΤΕΘΕΒ concerning 

8 i] the u- 2. rrr he had been at the Atsugi base. We had a 

9 session in our organization which dealt specifically with the . 

10 1ὁ-2. We also had 2 section which liaised with the military, 

11 |i with the Air Force in this case, and I went to them and r 

12 || asked them to do a very thorough check. They came back and 

ΓῚ : 13 |) said they had ecied very thoroughly and that there was no way 

14 in the world that Oswald could have known about the U-2. 

15 I wrote that into.a memo which ee transmitted to the 

16 1 Warren Commission, I don't know under whose signature, but r 

17 || wrote the memo and it's δὴ ne record that he had Spselucely no 

18 || knowledge of the U-2. | 

19 }] [I might adda personal note that from what I heard later, 

20 || much. later, the Soviets knew infinitely more about the U-2 than 

21 || Oswald could ever have provided them or that even knowledgeable 

22 people about the U-2 could have provided them, such as passing, 

23 exact hatetce of passing, and things of that kind, but I don't 

ay.) think it was Oswald who gave them information on the U-2. 

25 Mr, Genzman.. According to State Department representatives 
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at the United States Embassy in Moscow, Oswald stated that he 

had offered to give the Soviets. information which he had gained 

as a Marine Corps radar operator. Do you know whether this 

would have led the KGB to have become interested in him and to 

have debriefed him? 

Mr. Hartman. Possibly so. I wouldn't deny it at all, 

except ae, have said, I wouldn't have en ee dealt with 

an unstable character as this one was. IT don't think so. 

Mr. Genzman. Divestiie your attention to paragraph 5, what 

is the ΠΥ Source Register? 

Mr. Hartman. Let's call it ISR, Interagency source 

Register, it will be easier for the record.. That is a section 

in the DDP, now the DDO, which handles requests from the ser-:: 

vices, basically the services, for registering of a person whom 

the services are using or are contemplating to use as a source 

or agent, if you will. That is the basic function of the 

Interagency Source Register. 

Mr. Genzman. Did you ever check the ISR with regard to 

Oswald? | | 

Mr. Hartman. Yes, I did. Although there was no need for 

a ee and hence I did not say so in my memo. 

- Mr. Genzman. What was your determination? 

Mr. Hartman. Well, let me correct that. tao say in my 

menio here, It should be added that my above-described search 

produced no record or indication that any other U.S. Government 
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agency had nial him as a source or considered him for ἐδῶ ἐπ 89 

ment." 

Mr. Genzman. Are you reading from the bottom of page ZEO7? 

Mr. Hartman. That is correct, paragraph 5, the last | 

spatcnent on that page. 

That statement is based on my checking the ISR, although ἢ 

did not say so specifically. 

Mr. Genzman. And what were the results of your check? 

Mis hie Negative. Totally negative. 

Mr. Genzman. Are you convinced that Oswald was never a 

Source or agent for any other American Government agency? 

Mr. Hartman. Yes, I am. 

Mr. Genzman. Did you ever check directly with other 

agencies to determine whether Oswald had ever been an agent for 

them? 

Mr. Hartman. No. That was not my function. I don't know 

whether the liaison element ever checked. I can't tell you 

that. But I know that ISR is a part of the liaison element and 

therefore, that would have been the only way they would have 

checked, too, I suppose. 
- 

Mr. Genzman. Would a direct check with other sgencies have 

a helpful? 

Mr. pera I don't think so. 

oe me explain why I say that. It might sound kind of 

offhand, but it isn't. You see the services .-- that:is, the 
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1 |imilitary services -- were very interested in making certain that 

2 [ἃ source of theirs or a potential jie: of theirs wouldne be 

3 |lused by another agency.. Let's put 1t in much plainer words. If 

4 lithe military attache somewhere had an agent who was reporting to 

5 him, he did not want the naval attache to use that agent or for 

6 ||that matter he did not want that agent to be picked up by CIA 

7 |jand taken away from him. That was the πολ σε as the ISR, to 

8 ||register the person as a source of such-and-such an agency so 

9 sisi acai agency couldn't use hin. 

10 ΓΤ function was -- and I want to be sure ants also 

Ἢ in the record se was to make certain that you don't get taken 

12 δ᾽ fabricators or paper mills, people who 20 from one agency to 

@ 7 13 ||}another selling information. Those are ee two basic functions 

14 |}oL the ISR. 

15 | Now, in the military's desire to make certain that. they 

[6 keep their agent or their source, they often gent us lists of 

17 people who cone potential sources. They hadn't’ even eontacesd 

18 them yet, but so they had their hooks into ἘΥΝ  Σ SO 

19 the army had its hooks into this person, rather than the ae 

20 force getting ahold of him or her -- they registered him with us 

21 that way, they had first call. So, it is most unlikely, I can't 

22 conceive of one of the services not registering a person with ° 

the ISR because they were so anxious, always, to make sure they 

“ὴ retained this person as theirs. 

oe Mr. Genzman. Can you conceive of a situation where the 
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1 |} Agency would be running stich a sensitive operation they would 

2 i] avoid Pes teceuie an agent with the ISR? 

͵, 3} Mr. Hartman. You are mistaken in how the ISR functions. 

A | ΓΕ didn't register anyone with the ISR. It was 

5 only cilia agencies. 

6 | Mr. Genzman. I was speaking of other ἀ ΒΗ οἶδε ΤῊ my 

7 || question. 

8] Mr. Hartman. I'm sorry, I thought you meant the Agency as 

9 |iCIA. 

10 Il. Mr. Genzman. I was speaking of any operation which might 

11 || have had an Rene knee 850 sensitive ἘΠΕῚ decided against 

12 registering their agent with 188. 

@ -" | 13 {I : Mr. Hartman. Not in a million years; eg eee ee 

14 || They would be harming ἐπε λυ ες so badly. They were running a 

15 || double risk one was being sucked in by a paper mill or fabricato 

16 and the other risk, while they. were working a guy, Someone eled: 

17 possibly the CIA,could come along and take him right away from 

18 them by offering him more money. so I can't conceive of that. 

tae At first when the ISR idea was first ΠΕΣ many, many 

a6 years back there had been some question when they were eating 

21 about establishing, what about the sensitivity. For this 

22 reason, there was this very separate section that held the 2015 

23 of people who were used as sources for other agencies and so on 

e = and they were given all the assurances, and over the years it 

|jhad proven itself out that they didn't need to be afraid. 
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Another thing we might add, and we are talking essentially 

about. the military services using the ISR, you might. keep in: ’ 

mind that although all sources are sensitive, the name of every 

agent used by any intelligence service is always considered 

sensitive. His life is on the Miwa in many instances. Although 

this is the case, the a ne ae strategic cases. 

Their cases were more tactical. That is the army, for example, 

in Europe, they would pick up a fellow, let's say.in Germany, 

he could cross the border pave and forth before the Wall, and 

what they were interested in was which military unit was 

stationed where and where was the airfield and who was in 

command; tactical type of information. When you compare that to 

a possible penetration of, say, like Oleg Penkovsky, when you 

Ἐπ που this kind of penetration when we recruited Penkovsky, 

who knew about missiles and who was a colonel in the Soviet 

Union in the stream of gia when you Sree and think | 

about that as strategic, that is so much more sensitive chen the 

type of persons that the military would normally have recorded 

as their sources. 

I don't think there was any question fatness minds of the 

services that their sources were being protected. 

Me. Genzman. ‘Directing your attention to 2108, paragraph 6, 

why hadn | E the Mexican information been included in Oswald's 

201 Ae beforé the day of the assassination? 

Mr ; er τ: As I had mentioned earlier, information 
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concerning telephone taps, photographic surveillance and that 

type of thing done by the United States in a foreign country is 

an extremely sensitive matter, particularly done with a foreign 

neighboring country such as Mexico, in this case. 

The rules called for ‘us to hold sensitive papers apart 

from the File itself so that people in the records system where 

the file ia he reposing wouldn't become privy to τ 

| Mr. Genzman. Are you Saying that the Mexico City informa- 

tion was kept in separate records? 

Mr. Hartman. No. What I am saying is that δὲ. ἐμ Mexico 

desk, they had a file in which they kept the papers slugged 

"sensitive." | 

However, the fact those papers were a part of the 201 was 

recorded in the computer. 

Mr. Genzman. Isn't ee ΝΣ boss after the assassination 

these papers were included in the 201 file? 

Mr. Hartman, They were always a part of the 201 file, but 

were not physically held in the file before the assassination. 

"> After the assassination the file was pulled up from the 

File room and held at the desk at SIG by Betty Egerter. Again, 

this is a component handling very sensitive information, so I 

don't know whether those documents went into the file physically 

from the Mexico desk or not, but they could very eee have done 

80. ὁ It would have been at the discretion of the Mexico Ree 

whether they would permit that particular section, SIG, to have 
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those documents.» 

Mr. Genzman. Isn't it true that the data obtained enon, 

Mexico ἜΣ had been ἀξ ουδ νας δὴ to other agencies before the’ 

assassination of President Kennedy? 

Mir. Hartman. That sould σεῦ well have been the fact, but 

it was never said how the data were obtained. We never revealed 

the fact. that we had taps or puseoenepnic ee and that 5. 

the key in it. The information itself is not sensitive. The 

method of operating 18. 

Mr. Genzman. How do you know the Mexico City oie: were 

made available to the Warren Commission? 

Mire Hartman. I can't say: for certain that they were. 

Let me e6md back Ga hak. Sus: I know ΕΝ ΘῈΣ the information 

in those cables was made available to the Warren Commission and 

if my memory serves me, the Warren Commission even got direct 

jjtranscripts. 1 am not certain on that point. However, as far 

as the file itself is concerned, I believe, if I recall correctl 

what the Warren Commission asked of us was to see th file that 

we had as it existed up until the assassination, and I don’ t kno 

in what form the Mexico City information was passed. I believe 

they got copies of he transcripts. I can't swear to bts. 
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Mr. eS ἀρ δ Do you know whether the Warren Commission 

Beeenea any tapes of Oswald's voice from Mexico City? 

Mr. Hartman. 1 don't know that exactly. All I Can teli- 

you is -- or all I can do is refer you to my previous eraeenene 

concerning that packet of tapes; whether there were any tapes 

there with Oswald's voice on them or whether they were tapes 

of a.case, Sone other tapes, Duran or whoever, what have you, 

T don't know. 

Mr. Genzman. Are you sure that ἐπδεα, tapes babe τι Ὲ labele 

in such a way that it was apparent that they were tapes of 

Oswald's voice? 

Mr. Hartman. No, no, no; they were simply tapes concern- 

ing the Oswald case. 

Mr. Genzman. Did you at any time feel that these were 

tapes of Oswald's voice? 

Mr. Hartman. I have no feelings one way or the other. 

I wasn't too concerned spout that, as a matter of fact, ence 

they came in. It was old hat; the case was over with and I 

was saveata that all the information that had Ree gleaned 

from this speraeiea that is, the bepee, had been made ΕΠ ΠΕΤῚ 

not only ba ches Marden Commission but also certainly to the FBI 

whose basic responsibility for the investigation is known. 

Mr. Genzman. Directing your attention to paragraph: 7, were 

you present when the Warren Commission reviewed Oswald's 201 

file? 

x 
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Mr. Hartman. No, I was not ΒΕ δι δ ον ἡ present. 

Mr. Genzman. Do you know who was present? 

Mr. Hartman. I believe Mr. Rocca was. I know Mr. Helms 

ΠῚ would have been, and I believe the Director was. 

Mr. Genzman. I would now like to ask you a few questions 

concerning Jack Ruby. 

Did the CIA obtaina the names of anyone other than Lewis 

McWillie whom Jack Ruby saw or talked with in Cuba? 

Nes Sey clans i sone remember the name "Jack McWillie." 

I aante remember. 

Mr. Genzman. ae ie Lewis McWillie. 

Mr. Hartman. Whatever it is; I don't remember that name at 

all. 

Mr. Genzman. Do you recall the ΠΕ of anyone else whom 

Jack Ruby saw or talked with in Cuba? 

Mr. Hartman. No. 

Mr. Genzman. Do you know why the CIA paasonse to the 

Warren Commission's request for information on Jack Ruby took a 

long as it aia? 

Mr. Hartman. Oh, yes, indeed, I do. I know very well. T 

was given the responsibility of checking his name and I was 

inveived ina large number of ΤΕΣ at that time, nothing to do 

wth the assassination matter at all, and I did a very thorough 

check on Ruby, just as I tried to do on Oswald; and it took 

time. I had to review many, many records. I had not realized 
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oe the time how common a name "Ruby" was, aaa there were all 

kinds of ΤΕ ὟΝ to J. Ruby, and Ruby without a first name, 

and all of these had to be checked. Τ ΠΥ that most all of 

them were before the early ' 505. I ined large number of then 

were in the '40s; therefore, these records in many instances 

were held in the archival repositories and they had to be ob- 

tained. All of this took time. I had to study all of then, 

each item individually, and it took me literally several months 

to do this work, because I was so involved in items that were of 

greater importance. 

I remember at one point my boss came in furious and 

raised Cain with me because it hadn't been done yet. He had 

received a note from the Warren Commission Saying that this is 

still pending. It was a nia τς. nthe ΠῚ a very harsh note. 

And so I got as busy as I could and I finally got the 

ena out, but it. had taken a great deal of time; but there is 

nothing ominous about eats Ge was simply biwe Se were all work 

ies very hard and these were chores in addition to te other 

duties, our normal duties. 

Mr. Genzman. After the CTIA responded to the Warren Com- 

mission inquiry concerning Ruby, did the CIA learn anything else 

about Jack Ruby from CIA files, sources or otherwise? 

| Mr. ἜΒΕῚ πα Not to my knowledge. 

tise, Genzman. Does the CIA have any information linking 

Jack Ruby or his associates, especially Lewis McWillie, to the 

CIA-Mafita plots against Castro or to any other plots against 
> 
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Castro? 

Φ 2 Mr. Hartman. If there is any such information, I certainly 

3 don't know it, and I wouldn't have known it sie ie: eine: and to 

4 the best of my belief there isn't. TI never found any such. 

5 Mr. Genzman. Pursuant to the Warren Gsnitectonns inquiry 

6 concerning Jack Ruby, did you review CIA information for possibile 

7 links between Ruby and/or his associates with the CIA-Mafia 

᾿ς 8 ΕΘ δ | 

9 | Mr. Hartman. No; Whats on ἐξ να εΥϑε there was on Ruby 

ΤΟ at the time that I did check, I reported and recorded ‘ive 

11 |} memo to the Warren Commission; but there was no such informatio 

12 |} there. 

@ a 13 3 Mr. Genzman. Were there any problems associated with the 

14 || CIA's response to the Warren Commission inquiry concerning Ruby: 

15 Mr. Hartman. No. 

16 Mr. Genzman.. With regard to the allegation that Oswald had 

17 some connection with the CIA, were any investigative reports 

18 generated by the investigations of this allegation? 

19 Mr. Hartman. Well, I explained that before. We had only two 

20 ways to determine whether he wae or not, two general ways: One 

21 was by checking locally within Headquarters and with aun United 

22 Sestae. 5 ἢ did, and,two, checking overseas. Both of these, 

- ‘to the best of my knowledge, produced absolutely negative result. 

Φ 24 ἡ τε waS no contact nor even the remotest connection between - 

95. Oswald and CIA. 
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Mr. Genzman. Earlier we dealt with your memorandum of 

18 September 1975 contained on CIA pages 2105 through 2108. 

My question is ὙΠΕΈΠΒΕ there is any other written documen- 

tation which may have been made during the Warren Commission’ 5 

tenure dealing with allegations of ore between Oswald 

and the CIA? 

Mr. Hartman. Let's hear that one back again. 

Mr. Genzman. Could we go off the record? 

(Discussion off the record.) 

Mr. Hartman. No, there is none that I know at the moment. 

I must, however, say that I must have written cauntless notes 

and memos of this nature, most of them having a little sub- 

stantive connection with the assassination, notes concerning 

who is holding this particular document at this moment or 811 

sorts of questions that arose at the time that I would try to 

find the answer for; but ieee Of naee Ι destroyed. As a 

matter Sates. this memo is Εἰ Old one. I would have noimally 

destroyed that one too because it says really nothing; it says 

that at one point there were 37 documents which were not 

physically in the. file but were recorded as being there. 

The same might have applied at any one point after the 

assassination when people were studying the case and I could hav 

made other such notes. There might have been 50 documents that 

evurd have been missing at one point, Or even more, physically 

out of the file, but they have no bearing on the fact that they 
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! ‘Sere not in the file. They were registered as being in the 

© 2 file. I constantly had a machine run telling me exactly what was 

3 in the file, so where the document file physically was located, 

Φ 4 someone was studying it: and so on, is a secondary point. | 

3 |} Mr. Genzman. When CIA Director John McCone sent an affi- 

6 davit to the Warren Commission denying that Oswald was ever a 

7 CIA agent, was he relying on any τα ει το στ ἐς ις reports, or woul 

8 you. say he was relying on oral reports by his subordinates: 

9 ; | Mr. Hartman. aie. as 1 said before, I don't know really 

10 ee was relying on, but I assume that he relied on the only 

11 two basic channels that he had: One was the checks that I had 

12 1 made at digadauewtars and in the U.S. and,.on the other hand, 

Φ 13 the foreign checks that were made by the divisions. I don't 

- know of any other way that we could have gotten him any more 

15. information for his statement. 

16 Mr. Genzman. My question concerned the way this informa-. 

17 tion wae presented to him. | 

18° ᾿ Mr. ee I don't know that. 

19 | | Mr. Genzman. Thank you. 

20 I. Do you know anyone who has ever used the name "Maurice 

21 Bishop"? | 

@ | 22 | Mr. Hartman. No. 

23 Mr. Genzman. Before your testimony here today, did you 

Φ 24 | talk with any one at ae CIA éonesuntag your testimony? 

| 25 Mr. Hartman. I told them that I would be coming here. 
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Mr. ἀπο Bia you talk about any substance of the testi- 

mony? 

Mr. Hartman. No. 

Mr. Genzman. Did you talk to anyone concerning the sub- 

stance of the interview you had with staff counsel Charles 

Berk? 

Mr. Hartman. ves, after the interview. 

Mrs Genrnan. I have no further questions. 

Tt 15 a policy of the Select Committee to allow each 

witness five minutes of time to expand on his previous answers 

or to clarify any of his previous answers or to offer any - 

additional information which he feels is relevant to the mandat 

of the Select Committee. 

At this time 1 would like to give you five minutes: to 

make whatever points you think are appropriate. 

Mr. Hartman. Well, the one question, or my answer to it, 

rather, bothers me a little. I did speak ΤΥ about comin 

here. Of course, I ee wife and τ seauioned it to Mr. 

\ 

Rocca, who is going into the hospital. As I said, I also told 

the fellows at the’ Agency whom you deal with about it; but I 

think the inference of your question is, was I-coached and, 

well, if not, I’m sorry, but I want to make it clear for the 

record that I was not coached in any manner or form, that the 

answers I have given are mine, and I will stand by them, that 

what I have said is correct and truthful to the best of my 
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recollection. 

Memories are δ ΘΙ tose ἰδ Ἐπὶ, ana 1᾽11 be the first to 

concede it 1 am wrong. 

I want to make one final statement in regard to this case 

in the over-all. We have heard allegations concerning Oswald 

and that he worked for CIA Eroin the day following the assassi-~ 

nation. Principally, I think the initial allegation eee 

by his mother in a distraught fashion, and I can. appreciate 

her concern at the time. Her son was killed and dead and 

accused of assassinating the President. ._ 

IT have actually Εέβα to find any possible link between 

Oswald and the Agency and I never could. I was very, very much 

alert to this problem. I found it also at first very unusual 

that the ΠΝ didn't talk to him or that the Bureau didn't 

talk to iki I didn't have tht οὐ τόν with the Agency itself 

not ΤΙ with him for reasons 1 Speienea: We had so many 

people that we could eaik eo-thae he was only a low level 

character. 

I cannot explain why the FBI or the services didn't talk 

“to him. I think I have nothing else that I can add. 

Mr. Genenan. For the δορά, 6 wank to state that 1 was not 

trying to make the inference that you were coached concerning 

your testimony today. 

© 24 “Mr. Hartman. Okay. 

Mr. Genzman. I am glad that you clarified this point in 
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of the CIA, are you convinced that there is no way that Oswald 

been done. I would like to expand a little on that. 

one in CIA unless you get a medical on him. That's basic 
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your statement. I have one additional question: 

-Based on your study of the records and files and indices 

could have had some connection or relationship with the CIA 

which could have been kept secret from you by some means? 

Mr. Hartman. There just isn't any way that it could have 

If you use a person 85 a Source, you've got ‘have money. 

You've got to pay your source. In sae to pay someone you 

have to have records. You have to have an operational asuveual 

to use a person. There are procedures that are entailed here 

and no sie, Ἧμὸ my knowledge, ae ever been able to use a person, 

eng is, no one in the CIA, has ever been able to cat person 

as an agent or a source without a number of people down the 

line knowing τα. You can't operate in a ΠΝ in an agency | 

Such as the CIA; nor, I think, in. any intelligence agency. 

eee are approvals; there is a ὁπ Γῆν Σ command, ana 

somewhere in. this chain there must be a record. T even checked, 

85 my memo says, the Medical Office, because you cannot use some- 

policy; that's why I went there: 

The Operational εὐ ἐν eaakiex would have to grant .. 

approval to ave someone. It just cannot be. If the services 

had sea him, they would have registered him. We checked there.| 

I checked every conceivable facet and came up with 



HW 54756 

10 

BDoctId: 

82 

absolutely nothing; and I am today as convinced as- I was then - 

that Oswald had no connection whatsoever with CIA. 

Mr. Genzman. I would like to ask one further question, if 

I may: 

Do you have. any opinion as to wheehee Oswald τον 

developed as an agent or a. source δῷ an asset by any eoncies 

intelligence agency, ° specifically the KGB, or the Cuban 

intelligence agency, DGI? 

Mr. Hartman. That's a νυν GL iti cult question Co answer:: 

because you are tyring to delve into the minds and feelings 

and records of anaother government, and you have no access. Al 

anybody can do is hypothesize, and ews wae we have all been 

doing concerning that. 

I have my doubts about the KGB because, as I said, he was 

unstable and they knew it and I think he was causing chen more 

| problems than he was worth. He was constantly in their hair, εἶ 

seems, even to the point where the niece (of a KGB efficer,. I 

‘think he was her uncle, was being badgered by this guy and he 

eventually married her. 

As far as the DGI is concerned, I don't see how they could 

have ever operated him or manipulated him. You have to have 

time with a person; you have to have access to him; and I don't 

‘Chane the Cubans were that well organized at that time that 

they could have spent hours. debriefing him and εὐ ἄπο with him 

and. recruLting on and that type ee thing. 
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1 | Certainly the KGB had the opportunity, but, as I Said, 

2 1 cannot visualize in my narrow experience that they have used 

3 him. 

4 | Mr. Genzman. Τ would now like to offer you any additiona 

5 eae which you feel is necessary to expand or clarify any of your 

6 || previous statements. 

7 ie, Hartman. 1 can only say one other thing, and that 

8 would baci regard to the last statement: ΤῈ the Soviets ever 

9 used him and, in effect, if: we can speculate that they got him 

10 || to ἘΣΤῚ our President, they are smart enough to realize ‘that 

"ΠῚ they can't gain anything from that, that there would be an 

12 immediate replacement ane πεῖς even be tougher with them or 

Φ | 13 through whom they might achieve a lot less than they did with 

1A Kennedy. That type of thing about assassinating the top man 

7 in the nation or the top two or three people, in my estimation, 

16 that's basically not the job that an intelligence οὐδ σοι δε 

17 || does or is created to do. Possibly in dictatorships, fighting 

7” each other and so an, in South American countries, where 

Τὰ somebody is ae age after fhe top man, that is another story; but] 

20 by and large I cannot see what the KGB or the Soviet Union would 

"δὴ have gained by assassinating President Kennedy if they really 

had a hand in it. 
22 : 

58 Mr. Genzman. On behalf of the House Select Committee on 

oa Assassinations, I would like. to thank you very much for 

ye ‘testifying here today. 
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Mr. Hartman. It's been my pleasure. 

(Whereupon, at 6:00 p.m., the deposition was concluded.) 
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